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ROK VII

Ławica doda nam skrzydeł...
Jest szansa na szybszy rozwój poznańskiej Ławicy, a to potrzebne miastu i regionowi 

-  mówiono podczas konferencji o roli lotnisk regionalnych.

R
ola i przyszłość regional
nych portów lotniczych 
w zjednoczonej Europie 
-  regionalny transport lot
niczy kluczem do rozwoju 
regionów -  to tem at seminarium, 

które odbyło się 8 lutego br. w Po
znaniu. W konferencji prasowej (Ho
tel Mercure) udział wzięli marszałek 
województwa Marek Woźniak, pre
zydent Poznania Ryszard Grobelny, 
główny koordynator projektu EU- 
ROPLANE H artm ut Beyer, sekre
tarz generalny Zgromadzenia Regio
nów Europy Klaus Klipp, prezes Za
rządu Portu Lotniczego Ławica Ma
riusz Wiatrowski oraz rzecznik pra
sowy Przedsiębiorstwa „Porty Lotni
cze” Artur Burak.

Skazani na sukces
EUROPLANE jest kontynuacją 

poprzednich projektów finansowa
nych w ramach unijnego programu 
INTERREG, zorientowanych na po
prawę dostępności regionów położo
nych peryferyjnie względem cen
trum Unii Europejskiej. Dotychcza
sowe działania pokazały dużą sku
teczność w prognozowaniu popytu 
na usługi transportowe -  z 60 no
wych tras uruchomiono już ponad 
33 i wszystkie z sukcesem handlo
wym.

-  Projekt oznacza konkretne ko
rzyści dla władz regionu (dostęp 
do wielu instytucji, szansa na pro
mocję w Europie, współfinansowa
nie z UE), korzyści dla portów lot
niczych (dostęp do analiz, danych, 
informacji oraz możliwość wzrostu 
liczby połączeń), a także korzyści 
dla władz zarządzających portami 
lotniczymi (nowatorskie rozwiąza
nia i pomysły) -  a tu ty  wymieniał 
koordynator projektu H artm ut 
Beyer.

W Europie ma powstać sieć regionalnych lotnisk, które odciążą duże lotniska centralne. Poznań ma ogromną szansę wejść do takiej 
sieci, służy temu udział w projekcie EUROPLANE.

Poznań w sieci
Wielkopolska przystąpiła do pro

jektu EUROPLANE wraz z jedena
stoma europejskimi regionami. Zada
nie jest realizowane od marca 2006 r. 
do grudnia 2007 r. To pierwsza próba 
wspólnych działań portów i linii lot
niczych, mających zwiększyć wyko
rzystanie lotnisk regionalnych w sie
ci połączeń europejskich. -  W Euro
pie ma powstać sieć regionalnych 
lotnisk, które odciążyłyby duże lot

niska centralne. Poznań ma ogrom
ną szansę wejść do takiej sieci -  za
pewnia sekretarz generalny Zgro
madzenia Regionów Europy Klaus 
Klipp.

Projekt to liczne analizy, raporty, 
strona internetowa oraz materiały 
informacyjne. Ponadto organizowa
ne są zgromadzenia ogólne, spotka
nia grup roboczych, warsztaty i pu
bliczne dni informacyjne. W Pozna
niu uczestnicy konferencji dyskuto

wali m.in. nad możliwościami finan
sowania infrastruktury lotniskowej 
z pieniędzy unijnych. Nasz region 
może skorzystać z ciekawych do
świadczeń, związanych z tworzeniem 
modeli lotnisk biznesowych, nowych 
tras oraz rozbudowy infrastruktury.

-  Tylko dwa regiony z tej części 
Europy biorą udział w zadaniu. Cie
szę się, że wśród nich jest Wielkopol
ska, bo mamy możliwość wymiany 
doświadczeń, poglądów i poznania

dobrych praktyk -  podkreślił mar
szałek Marek Woźniak.

Daleko i blisko
W ostatnich latach Port Lotniczy 

Ławica odnotowuje stabilny wzrost 
liczby obsługiwanych pasażerów. 
Dotyczy to zarówno regularnego ru
chu pasażerskiego, jak i ruchu czar
terowego. W 2006 roku odprawiono 
670 tys. podróżnych, czyli o 60% 
więcej niż w 2005 roku (418,5 tys.). 
Dzięki programowi EUROPLANE 
Ławica uzyska atuty, które ułatwią 
negocjacje nowych połączeń. Wyko
nane dla Wielkopolski i Poznania 
studium popytu na podróże lotnicze 
jest pierwszym takim opracowaniem 
w Polsce, a prace nad nim trwały aż 
18 m-cy. -  Trudno wskazać, które 
połączenie jest najbardziej oczeki
wane wśród pasażerów. Wyczucie 
nie jest argumentem w rozmowach 
biznesowych, stąd profesjonalne 
analizy -  mówił prezydent Ryszard 
Grobelny. A badania potwierdziły, że 
poznańskie lotnisko ma ogromny po
tencjał rozwojowy, który nie został 
w pełni wykorzystany przez linie 
lotnicze.

-  Oprócz większej liczby połączeń— 
na Wyspy Brytyjskie, do Irlandii 
i Skandynawii, chcemy uruchomić 
loty w inne części Europy -  stwier
dził prezes Ławicy Mariusz Wia
trowski. To możliwe, gdyż z nowo
czesnych technologii prognozowania 
wynika, że poznaniacy mogliby latać 
do Paryża, Amsterdamu, Madrytu, 
Rzymu, Barcelony, Zurychu, Bruk
seli, S tu ttgartu  i Manchesteru. 
W dłuższej perspektywie możliwe są 
również połączenia czarterowe 
na przykład do Turcji, Hiszpanii, 
na Wyspy Kanaryjskie czy nawet 
do Meksyku.

P io tr Ratajczak

Potrzebna jest zmowa rolników...
W

ielkopolskie rolnictwo 
to jedna trzecia krajo
wej produkcji żywca 
wieprzowego i wszystkie jej 

problemy... Spadek cen skupu 
trzody chlewnej oraz wzrost 
cen zbóż z końcem ubiegłego 
roku spowodował gwałtowne 
pogorszenie opłacalności cho
wu świń.

W sierpniu ubiegłego roku 
za kilogram tucznika płacono 
średnio 4,40 zł, ale już na po
czątku grudnia cena wynosiła 
3,38 zł/kg. Najniższe ceny zano
towano w Wielkopolsce -  3,28 
zł/kg, w gorszej klasie -  tylko 
2,74 zł/kg. Przyczyny obecnego

kryzysu są wielorakie: brak 
zbóż (susza), podwyżki cen pa
szy doprowadziły do wzrostu 
kosztów produkcji; nadproduk
cja żywca do spadku cen skupu 
i braku dochodów...

Traci cały region
O tej sytuacji debatowali 

na grudniowej sesji radni Sej
miku. Uchwalili stanowisko 
adresowane do ministra rolnic
twa i rozwoju wsi, w którym 
wskazali konsekwencje takiej 
sytuacji dla gospodarki regio
nu. Sejmik Województwa Wiel
kopolskiego biorąc pod uwagę 
aktualną sytuację na rynku

żywca wieprzowego, wniosku
je o podjęcie zdecydowanych 
działań przez Rząd RP na fo
rum Komisji Europejskiej, 
zmierzających do stabilizacji 
i poprawy na rynku żywca wie
przowego w Polsce... -  czytamy 
m.in. w stanowisku.

Dla Wielkopolski utrzymują
cy się kryzys mięsny to proble
my, a nawet groźba upadku 
wielu specjalistycznych gospo
darstw. Osłabia to konkuren
cyjność naszego rolnictwa i po
garsza sytuację bytową wielu 
wiejskich rodzin -  podkreślali 
radni wojewódzcy.

W odpowiedzi na stanowisko

Sejmiku, skierowanej na ręce 
przewodniczącego Lecha Dy
marskiego, resort rolnictwa ar
gumentuje, że ma niewielkie 
możliwości interwencji na tym 
rynku. Jednym ze sposobów są 
dopłaty do prywatnego prze
chowalnictwa mięsa, ale takie 
działanie może być uruchomio
ne dopiero po uzyskaniu zgody 
Komisji Europejskiej. 

Rozmowy i protesty
W styczniu w Wielkopolsce 

rolnicy zaostrzyli protesty or
ganizując pikiety przed zakła
dami mięsnymi i blokady 
dróg. -  Problem tzw. „świń

skiej górki” został przez wła
dze przespany -  mówili 23 
stycznia w Lesznie wielkopol
scy hodowcy trzody na spotka
niu z wicepremierem Andrze
jem Lepperem. W tej sytuacji 
należy pilnie zająć się łagodze
niem wahań cen, jakie wystę
pują na rynku m.in. poprzez 
„zdjęcie” części nadwyżki mię
sa. Na początku 2007 roku re
sort rolnictwa szacował, że 
nadwyżka ta wynosi 130 tys. 
ton.

O sytuacji na rynku mię
snym rozmawiali 25 stycznia 
w Urzędzie Marszałkowskim 
przedstawiciele hodowców,

największych przetwórców 
mięsa w regionie, związków 
rolników, Wielkopolskiej Izby 
Rolniczej oraz naukowcy i pu
blicyści. Spotkanie zorganizo
wano z inicjatywy wicemar
szałka Józefa Rackiego.

Jakie mechanizmy nie za
działały, że po raz kolejny roz
regulował się rynek mięsny 
w Polsce? Co zrobić, aby zaist
niałą sytuację ustabilizować? 
-  to główne wątki tej dyskusji. 
Jej uczestnicy byli zgodni -  są 
konieczne nie tylko działania 
doraźne, ale poważne wnioski 
na przyszłość.

dokoric2enie na  str. 2
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KONWENT MARSZALKÓW WZOROWA WSPÓŁPRACA

O rozwoju regionów Wielkopolska i Hesja
P

o raz czwarty Konwent 
Marszałków Województw 
RP odbył się w Wielkopol- 
sce. Tym razem obrady, którym 

przewodniczył marszałek Ma
rek Woźniak zdominowały 
sprawy związane z regionalny
mi programami operacyjnymi 
na lata 2007 -  2013.

Minister Rozwoju Regional
nego Grażyna Gęsicka omówiła 
prace nad RPO i zasady ich ne
gocjowania z Komisją Europej
ską. W lutym programy zostaną 
przyjęte przez Komitet Rady 
Ministrów, a do 6 marca br. po
winny trafić do Brukseli. Komi
sja ma zakończyć prace 
nad RPO we wrześniu, choć 
zdaniem wiceministra RR Je
rzego Kwiecińskiego ten termin 
jest mało realny, ze względu 
na to, że niekiedy trzeba będzie 
uzupełnić dokumenty.

Weto wojewody
-  Ingerencje wojewodów są 

możliwe tylko w przypadku na
ruszenia prawa w trakcie proce
dury konkursowej. Zaleciliśmy 
ostrożne posługiwanie się tym 
prawem -  powiedziała Grażyna 
Gęsicka komentując wytyczne 
ministerstwa dotyczące prawa 
do wetowania decyzji samorzą
dów przy podziale środków unij
nych. Mimo tych zapewnień 
uczestnicy konwentu uważają, 
że to złe rozwiązanie i oczekują 
nowelizacji ustawy.

Najpierw wiceminister Wła
dysław Ortyl, a podczas konfe
rencji prasowej minister Gęsic
ka poinformowali, że resort od
blokował kontraktacje projek
tów z okresu rozliczeniowego 
2004-2006. Wcześniej, ze wzglę
du na przekroczenie w kilku 
województwach wielkości aloka
cji środków i niski kurs euro, za
lecono wojewodom wstrzymanie 
podpisywania umów, bo mogło 
zabraknąć pieniędzy na realiza
cję wszystkich projektów.

Kapitał ludzki i inwestycje
Wiceminister Jerzy Kwieciń

ski i dyrektor Departamentu

dokończenie ze str. 1
Diagnozy i prognozy

Polska należy do najwięk
szych producentów żywca wie
przowego w Europie, nie bez 
udziału naszego regionu, ale 
zarazem jest to produkcja naj
bardziej rozdrobniona -  pod
kreślano. Tuczem zajmuje się 
około 600 tys. gospodarstw. Są 
słabo zorganizowane. Niewie
le jest grup producenckich 
ułatwiających kooperację mię
dzy rolnikami prowadzącą 
do obniżenia kosztów produk
cji i wynegocjowania korzyst
nych warunków sprzedaży 
żywca.

-  Kiedy w normalnym za
kładzie produkcyjnym się coś 
nie opłaca, właściciel zawiesza 
działalność, zamyka zakład 
i zwalnia pracowników. Rol
nik nie zamknie chlewni 
z dnia na dzień, nie przerwie

MRR Paweł Chorąży przedsta
wili program i zasady finanso
wania PO Kapitał Ludzki 
na lata 2007-2013. Dyrektor 
Departamentu UM woj. pomor
skiego Janusz Gałęziak omówił 
natomiast rolę samorządów wo
jewództw we wdrażaniu pro
gramu oraz pomysły uproszcze
nia rozliczeń finansowych. Ze 
względu na liczne uwagi, grupy 
robocze składające się z przed
stawicieli samorządów i mini
sterstwa, przygotują listę 
spraw do załatwienia w tej 
kwestii.

-  W 2006 roku do Polski tra
fiło ponad 10 mld euro na tzw. 
inwestycje bezpośrednie
-  stwierdziła wiceprezes Pol
skiej Agenqi Informaqi i Inwe- 
styq'i Zagranicznych Grażyna 
Sićko, opisując możliwości 
współpracy Agencji z samorzą
dami województw. PAIilZ ła
twiej dociera do inwestorów 
skutecznie promując regiony, 
ale inwestycja zależy od ofert, 
jakie możemy zaproponować. 
Na atrakcyjność inwestycyjną 
składają się m.in. infrastruktu
ra komunikacyjna, ulgi podat
kowe.

Dyrektor Departamentu 
w Ministerstwie Rolnictwa 
i Rozwoju Wsi Dariusz Nieć 
przedstawił program Rozwoju 
Obszarów Wiejskich na lata 
2007-2013. -  Nie wyobrażam 
sobie, żeby służby ministra sa
me przygotowały projekt, bez 
konsultacji z samorządami
-  podkreślił dyrektor.

Potrzebna jest zmowa rolników.
żywego cyklu produkcji -  ar
gumentowali hodowcy.

-  Rolnicy chcąc uniknąć po
dobnych sytuacji w przyszło
ści, muszą się zorganizować 
-  mówił prof. Janusz Buczyń
ski -  muszą sami pilnować 
skali produkcji i opłacalności. 
Te mechanizmy trzeba wypra
cować.

-  Potrzebna jest zatem zmo
wa producentów, a nie bloka
dy dróg -  padało w dyskusji.

-  Protesty i pikiety były po
trzebne, aby zwrócić uwagę 
na skalę problemu, wymóc 
skuteczne rozwiązania doraź
ne, bo na inne już nie ma cza
su -  argumentował Krzysztof 
Kwiatoń, koordynator akcji 
protestacyjnej leszczyńskich 
rolników.

-  Możemy tylko pozazdro
ścić zorganizowania rolnikom 
duńskim, holenderskim, nie
mieckim -  tłumaczył dyr. De

Trzy stanowiska
Konwent Marszałków w sta

nowisku dotyczącym Programu 
Rozwoju Obszarów Wiejskich 
poparł m.in. pomysł wydzielenia 
w samorządach województw od
rębnej struktury zajmującej się 
wdrażaniem działań programu. 
Przyjęto także stanowisko 
w sprawie wdrożenia zmian le
gislacyjnych ułatwiających re
alizację zapisów Programu Ope
racyjnego Kapitał Ludzki. Ko
nieczne jest np. uproszczenie 
procedur i wytycznych dla in- 
stytuqi korzystających z pienię
dzy EFS.

Kolejne stanowisko dotyczy 
niekorzystnych dla samorządów 
zapisów w projekcie ustawy 
o zmianie ustawy: o komercjali
zacji, restrukturyzacji i prywa
tyzacji przedsiębiorstwa pań
stwowego PKP. Zdaniem kon
wentu powierzenie samorządom 
województw organizowania i fi
nansowania regionalnych prze
wozów kolejowych implikuje ko
nieczność nieodpłatnego przeka
zania do utworzonych spółek 
samorządowych niezbędnego ta
boru z PKP.

Marszałek Marek Woźniak 
zapowiedział, że następny kon
went poświęcony m.in. tematy
ce kolei oraz modeli innowacyj
ności w gospodarce, odbędzie się 
w Gnieźnie. Podczas ostatniego 
spotkania w Poznaniu Wielko
polska przekaże prezydenq'ę 
Konwentu marszałkowi woje
wództwa dolnośląskiego, (rak)

partam entu Rolnictwa Urzę
du marszałkowskiego, An
drzej Bobrowski. -  Kiedy 
w Polsce prywatyzowano za
kłady mięsne nikt nie pomy
ślał o hodowcach. W Danii, 
gdzie ceny żywca nie odbiega
ją  od polskich, większość za
kładów przetwórstwa mięsne
go to spółki, których współ
właścicielami są rolnicy. Tam 
między producentami i prze
twórcami nie ma konfliktów, 
jest współdziałanie. Marzę 
o podobnym współdziałaniu 
w Wielkopolsce...

Nie ma pieniędzy 
i weterynarzy

Uczestnicy dyskusji podkre
ślali, że problemy ze sprzeda
żą świń pogłębia dodatkowo 
import żywych zwierząt i mię
sa. W ubiegłym roku do Polski 
wjechało ponad 500 tys. sztuk 
świń, głównie z Niemiec, Da

W
ielkopolska i Niemiec
ki Kraj Związkowy He
sja podpisały deklara
cję o partnerstwie w 2000 ro

ku. -  Współpraca między re
gionami jest wzorcowa 
-  stwierdził marszałek Marek 
Woźniak podczas spotkania 
z młodzieżą na Politechnice 
Poznańskiej (25 stycznia), 
a premier Hesji Roland Koch 
dodał, że będzie jeszcze bar
dziej intensywna.

W adze obu regionów kładą 
szczególny nacisk na trzy 
dziedziny -  gospodarkę, kul
turę i naukę. Podczas spotka
nia z młodzieżą na Politechni
ce Poznańskiej, w ramach pa
nelu „Od edukacji do innowa
cji”, dyskutowano o możliwo
ściach edukacyjnych po wej
ściu Polski do UE. Marszałek 
Marek Woźniak i premier Ro
land Koch wręczyli certyfika
ty Fundacji Hertie stażystom, 
którzy odbyli praktyki w jed
nostkach heskiej administra
cji regionalnej.

Dzięki Fundacji Hertie 
z Wielkopolski na specjalne 
staże wyjechało już 50 pra
cowników Urzędu Marszał

Marszałek Marek Woźniak i  premier Roland Koch wręczyli certyfikaty 
Fundacji Hertie stażystom, którzy odbyli praktyki w jednostkach heskiej 
administracji regionalnej.

nii i Holandii. Importowali
śmy także prosięta. Tymcza
sem jedną z przyczyn spadku 
opłacalności produkcji trzody 
jest także brak możliwości 
wywozu polskiej trzody 
do krajów unijnych. Powodem 
jest choroba Aujeszkisgo 
u świń. Nie jest ona groźna 
dla ludzi, ale stanowi istotną 
barierę w handlu z krajami 
UE. Na zwalczanie tej choro
by w innych regionach kraju 
potrzebne są ogromne środki, 
których nie ma w budżecie. 
Brakuje nie tylko pieniędzy, 
ale także kadr weterynaryj
nych. To utrudnia proces nad
zoru sanitarno-weterynaryj
nego nad procesem uboju. 

Ratują rezerwy
Na początku lutego rozpo

częto skup mięsa z przezna
czeniem na zwiększenie pań
stwowych rezerw. Według rzą

kowskiego i samorządów lo
kalnych.

Na konferencji prasowej, 
w której uczestniczył także 
przewodniczący Zarządu Fun
dacji Użyteczności Publicznej 
Hertie Michael Enders, przed
stawiono efekty dotychczaso
wej współpracy Hesji i Wiel
kopolski, m.in. w zakresie go
spodarki, nauki i wymiany 
kulturalnej.

Plany na 2007 rok .
Współpraca naukowa mię

dzy uczelniami, budowa Cen
trum Zaawansowanych Tech
nologii, kształcenie nowocze
snej kadry urzędniczej -  to 
niektóre przykłady planowa
nych na ten rok, wspólnych 
przedsięwzięć Wielkopolski 
i Hesji. Przygotowywane są 
również przedsięwzięcia kul
turalne m.in. w Poznaniu wy
stawa Braci Grimm, a w He
sji -  koncert Jacka Kortusa.
• Goście z Hesji spotkali się 

również z profesorami Poli
techniki Poznańskiej oraz 
z przedstawicielami Poznań
skiego Centrum Superkompu
terowo-Sieciowego. Niemcy są

du zdjęcie z rynku 80 tysięcy 
ton półtusz wieprzowych 
zmniejszy nadwyżkę tego mię
sa i przyczyni się do wzrostu 
cen jego skupu. Taki skup nie 
wymaga zgody Brukseli, bo
wiem nie jest to interwencja 
na rynku rolnym, tylko wy
miana zapasów strategicz
nych, którymi dysponuje 
Agencja Rezerw Materiało
wych.

Polski Koncern Mięsny „Du
da” z Grąbkowa koło Rawicza 
prowadzący skup wieprzowiny 
na potrzeby Agencji Rezerw 
Materiałowych podwyższył 
„z marszu” cenę skupu o 30 
groszy. Według ekspertów do
piero wzrost ceny do 3,8-3,9 zł 
za kg zapewni opłacalność ho
dowli. Rolnicy wielkopolscy są 
nadal sceptyczni i zapowie
dzieli utrzymanie protestu 
do 15 lutego.

Ryszard Jaloszyńskl

zainteresowani współpracą 
z uczelnią, a premier Koch 
podkreślił, że z zazdrością pa
trzy na CSS. Jednocześnie po
chwalił aktywność niemiec
kich firm w Wielkopolsce 
i obiecał pomoc tym spółkom 
poznańskim, które chciałyby 
działać w Hesji.

Bilans integracji z UE
Ponadto delegacja z Nie

miec wzięła udział w konfe
rencji podsumowującej wiel- 
kopolsko-heski projekt badaw
czy „Dostosowanie do wymo
gów UE. Przykład Polski -  ze 
szczególnym uwzględnieniem 
Wielkopolski”, która odbyła 
się w Instytucie Zachodnim. 
To projekt naukowy Instytutu 
Zachodniego, UAM oraz AE 
z Poznania, prowadzony 
wspólnie z Uniwersytetem 
Marburskim im. Philipsa, In
stytutem Herdera w Marbur
gu oraz Wyższą Szkołą Zawo
dową w Pflorzheim w zakresie 
pokazania procesu dostoso
wawczego Polski do wymogów 
unijnych w wybranych dzie
dzinach -  ze szczególnym 
uwzględnieniem gospodarki. 
Projekt finansowany jest 
przez Heskie Ministerstwo 
Gospodarki, Komunikacji 
i Rozwoju Kraju Związkowego 
Hesja.

Przez dwa lata kilkunastu 
naukowców z Instytutu Za
chodniego i Instytutu Herde
ra z Marburga próbowało oce
nić stopień zintegrowania Pol
ski i Wielkopolski z Unią Eu
ropejską. Dyrektor Instytutu 
Zachodniego Andrzej Sakson 
powiedział, że badania poka
zały także minusy unijnej in
tegracji. -  Bilans jest general
nie pozytywny, choć występu
ją  pewne problemy, na przy
kład kwestia rynku pracy 
i odpływ siły roboczej, zwłasz
cza młodych, dynamicznych 
ludzi -  powiedział A. Sakson.

(rak)

Targi
Edukacyjne

lutego br. 
ro z p o c z n ą  
się XI Targi

Edukacyjne, organizowane 
przez Ośrodek Doskonale
nia Nauczycieli w Pozna
niu i Międzynarodowe Tar
gi Poznańskie. Prof. dr 
hab. Stanisław Dylak wy
głosi wykład inaugurujący 
(16 luty, godz. 13) pt. „Ja
ka jest a jaka może być 
szkoła?”  Konferencja po
święcona funduszom unij
nym na temat: Jak szkoły 
mogą przyczyniać się 
do lokalnego rozwoju? 
-  odbędzie się 17 lutego 
o godz. 11. Po raz p ierw 
szy zaplanowano Salon 
Wyposażenia Szkół. Impre
zie towarzysza Targi książ
ki 2007. Ponadto konferen
cje seminaria i warsztaty. 
Wstęp jest bezpłatny, (rak)
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Finanse, plany, statuty...
Radni Sejmiku podczas V sesji przyjęli budżet województwa na 2007 rok oraz podjęli uchwały w sprawach kredytów 

i pożyczek umożliwiających prawidłową realizację tegorocznych zadań samorządu.

R
adni wybrali delega
tów województwa 
w ie lk o p o lsk ie g o  
do Zgromadzenia 
Ogólnego Związku 
Województw RP. Zbigniew Aj

chler zaproponował, żeby opo
zycji przyznać dwa mandaty, 
ale większości radnych nie 
przekonały te argumenty. 
Zgodnie ze statutem Związku 
Wielkopolskę reprezentują 
marszałek Marek Wożniak, 
przewodniczący Sejmiku Lech 
Dymarski oraz dwoje radnych 
wybranych przez Sejmik 
-  Maja Jankowska i Wojciech 
Jankowiak.

W skład Społecznej Rady
Programowej magazynu sa
morządowego,, Monitor Wiel
kopolski” powołano: Lecha 
Dymarskiego, Maję Jankow
ską, Stanisława Nowaka, 
Waldemara Witkowskiego 
oraz Leszka Wojtasiaka. Po
nadto radni powołali kapitułę 
„Odznaki Honorowej za zasłu
gi dla województwa wielkopol
skiego”, w skład której wcho

dzą marszałek województwa 
Marek Woźniak, przewodni
czący Sejmiku Lech Dymarski 
oraz przewodniczący klubów 
radnych: Sławomir Poszwa 
(PO), Zbigniew Czerwiński 
(PiS), Czesław Cieślak (PSL) 
oraz Zbigniew Ajchler (LiD). 
Radni powołali Sławomira Po
szwę do Rady Nadzorczej Wo
jewódzkiego Funduszu Ochro
ny Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Poznaniu.

Zmiany w statutach
Radni przyjęli uchwałę 

w sprawie planu pracy Sejmi
ku na 2007 rok, a także 
uchwalili zmiany w statucie 
województwa wielkopolskiego 
oraz zmiany w statutach jed
nostek upowszechniania kul
tury podległych samorządowi 
województwa: Muzeum
Pierwszych Piastów na Ledni- 
cy, Muzeum Początków Pań
stwa Polskiego w Gnieźnie, 
Muzeum Martyrologicznego 
w Żabikowie, Muzeum Okrę-

Radnipodczas głosowania uchwały budżetowej.

gowego Ziemi Kaliskiej w Ka
liszu, Muzeum Okręgowego 
w Koninie, Muzeum Ókręgo-

wego w Lesznie oraz Muzeum 
Okręgowego im. Stanisława 
Staszica w Pile. Dzięki po

prawkom dyrektorzy instytu
cji kultury sami będą dokony
wali wyboru biegłego rewiden

ta  badającego sprawozdanie 
finansowe jednostki.

Pytania i interpelacje
Obrady zakończyły pytania 

i interpelacje radnych. Elżbie
ta  Barys apelowała do Zarzą
du o wyjaśnienie sytuacji dy
rektora Wojewódzkiego Urzę
du Pracy w Poznaniu. Rad
na postulowała także, aby 
do obsługi projektów unijnych 
nie zatrudniać kandydatów 
wyłącznie na umowy o pracę 
i skorzystać z innych form 
prawnych jak  kontrakty czy 
zlecenia. Maja Jankowska 
zgłosiła uwagi do działalności 
szpitala w Kaliszu (więcej 
na ten temat na str. 4), nato
miast Arkadiusz Chmielewski 
zwrócił uwagę na problemy 
subregionu konińskiego, któ
rego gospodarka opiera się 
przede wszystkim na działal
ności kopalń i elektrowni. Pla
nowana restrukturyzacja tych 
zakładów grozi zwiększeniem 
bezrobocia. P io tr Ratajczak

Budżet jedności i współpracy
P

ełna zgoda. Tak podsu
mować można głosowa
nie nad tegorocznym bu
dżetem Wielkopolski, które 

odbyło się na sesji Sejmiku 29 
stycznia. Wszystkie kluby 
radnych poparły budżet 
na 2007 rok.

Dochody na poziomie 559 
min, wydatki w wysokości 743 
min, pokrycie ponad 183 min 
deficytu z kredytu bankowego, 
pożyczki na prefinansowanie 
zadań współfinansowanych ze 
środków Unii Europejskiej 
oraz przychodów ze spłaty po

Struktura wydatków województwa wielkopolskiego w 2007 roku

Pozostałe działy 
6.70%

\

Pozostałe zadania 
w zakresie polityki 

społecznej 
5,02%

Administracja
publiczna

6,90%

Ochrona zdrowia 
4.90%

Obsługa długu 
+ rezerwy 
4.71%

. Rolnictwo i łowiectwo 
11,91%

Transport i łączność 
40,92%

Kultura i ochrona 
dziedzictwa 
narodowego 

10.91%

Edukacja, opieka 
wychowawcza oraz 

oświata i wychowanie 
3.03%

życzki to podstawowe dane 
budżetu województwa na 2007 
rok. W porównaniu do roku 
ubiegłego zwiększają się do
chody o prawie 80 min, co 
przy niewielkim tylko wzro
ście wydatków, zaowocuje 
zmniejszeniem deficytu. Więk
sze niż zakładano wpływy 
z podatku dochodowego 
od osób fizycznych i prawnych 
w minionym roku pozwoliły 
zamknąć rok 2006 nadwyżką 
budżetową. Wielce prawdopo
dobne jest, że podobnie będzie 
w roku bieżącym, dlatego za

pisany w budżecie poziom de
ficytu nie powinien martwić.

Jednomyślność wśród rad
nych podczas głosowania 
nad projektem budżetu wyni
kała z tego, że zarząd woje
wództwa uwzględnił szereg 
poprawek zgłoszonych przez 
radnych podczas prac w ko
misjach. Najważniejsze z nich 
to zwiększenie o 31,5 min wy
datków na remonty dróg, za
bezpieczenie 1 min na opraco
wanie studiów wykonalności 
dla modernizacji linii kolejo
wych oraz zmniejszenie wy

datków na administrację. 
Przy okazji debaty budżeto
wej radni, podnosili kwestię 
likwidacji bądź radykalnej re
organizacji Regionalnego 
Ośrodka Polityki Społecznej, 
a także konieczności przyjrze
nia się działalności Ośrodków 
Doskonalenia Nauczycieli. 
Marek Woźniak zadeklaro
wał, że najdalej na marcowej 
sesji sejmiku przedstawi pro
pozycje zmian w ROPS, 
a także przeanalizuje zastrze
żenia zgłaszane pod adresem 
ODN.

Tradycyjnie największą 
część wielkopolskich wydat
ków stanowią dopłaty 
do przewozów kolejowych 
i autobusowych, remonty 
dróg, dofinansowanie woje
wódzkich instytucji kultury. 
Sporą część budżetu stano
wią także wydatki na rolnic
two i łowiectwo oraz środki 
przeznaczane na ochronę 
zdrowia. Znaczącą pozycję 
w strukturze wydatków wo
jewództwa stanowi adm ini
stracja publiczna, na którą 
przeznaczono ponad 50 min. 
Uzasadnione jest to koniecz
nością zwiększenia zatrud
nienia osób zajmujących się 
wykorzystaniem pieniędzy 
unijnych, które spłyną 
do Wielkopolski w la
tach 2007-2013.

Mimo jednomyślności 
w głosowaniu, reprezentanci 
poszczególnych klubów rad
nych akcentowali nieco od
mienne oceny i oczekiwania 
wobec przyjętego budżetu:

•  Sławomir Poszwa,
Klub Radnych PO
Klub PO zagłosował za bu

dżetem przedstawionym 
przez zarząd z dwóch podsta
wowych powodów: zadowala 
nas wysoki poziom wydatków 
na inwestycje, a także 
zmniejszenie wydatków 
na administrację publiczną.

•  Józef Lewandowski,
Klub Radnych PSL
Po dokonaniu wnikliwej 

analizy i zgłoszeniu swoich

uwag, poparliśmy budżet 
wraz z autopoprawkami za
rządu. Dokument ten jest wy
nikiem kompromisu we
wnątrz koalicji. Przyjęliśmy 
ten budżet z przekonaniem 
o czekającej nas -  jako koali
cjanta -  pracy i ciążącej 
wspólnie z zarządem woje
wództwa odpowiedzialności 
za jego wykonanie.

•  Zbigniew Czerwiński,
Klub Radnych PiS
Tegoroczny budżet był 

w znacznej części współtwo
rzony przez PiS w ramach po
przedniego zarządu. Zgłoszo
ne przez nas dodatkowe uwa
gi, znalazły większości popar
cie u obecnego zarządu. Cze
kamy na zadeklarowane 
przez marszałka Woźniaka 
działania wobec ROPS, czy 
ODN. Oczekujemy także pod
jęcia przez zarząd restruktu
ryzacji Urzędu Marszałkow
skiego.

•  Zbigniew Ajchler,
Klub Radnych
Lewica i Demokraci
Przyjęty budżet traktujemy 

jako startowy. Po raz pierw
szy zarząd województw 
uwzględnił poprawki zgłasza
ne podczas prac komisji Sej
miku między innymi przez 
radnych lewicy i demokratów, 
z czego jesteśmy zadowoleni. 
Budżet 2007 cechuje się 
ostrożnością, gdyż w porów
naniu do roku ubiegłego 
znacznie zmniejszony jest je
go deficyt. (of)
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Ile kosztuje zdrowie?
Samorząd regionalny w ubiegłym roku przywiązywał szczególne znaczenie do wzmocnienia szpitali 

w dawnych miastach wojewódzkich Wielkopolski...
końca lutego 
Departament 
O c h r o n y  
Z d r o w i a  
Urzędu Mar

szałkowskiego zgodnie z usta
wą o finansach publicznych 
ma obowiązek przedłożenia 
Zarządowi Województwa spra
wozdania rocznego z wykona
nia planów finansowych samo
dzielnych publicznych zakła
dów opieki zdrowotnej, dla któ
rych Samorząd Województwa 
jest organem założycielskim. 
Takich jednostek mamy 
w Wielkopolsce 27 plus jeden, 
leszczyński Obwód Lecznictwa 

> Kolejowego -  w likwidacji.
Dostarczane w tej chwili 

do departamentu sprawozda
nia zawierają wstępne i nie 
ostateczne wyniki finansowe, 
ale ich analiza jest ciekawa 
i pouczająca dla każdego, kogo 
interesuje kondycja służby 
zdrowia, działającej w segmen
cie, za który odpowiedzialny 
jest samorząd regionalny.

Na dobro wielkopolskim 
ZOZ-om trzeba zapisać to, 
że w chwili obecnej nie ma 
wyraźnego zagrożenia zaję
cia rachunków bankowych 
ani wierzytelności NFZ 
przez komornika!

Zgodnie z ustaleniami wy
pracowanymi wspólnie z me
dycznymi konsultantami woje
wódzkimi, samorząd regional
ny w ubiegłym roku przywią
zywał szczególne znaczenie

do wzmocnienia szpitali 
w dawnych miastach woje
wódzkich Wielkopolski. Cho
dziło o to, by pacjenci trafiali 
do placówek przyzwoicie wypo
sażonych w aparaturę, z do
brymi zespołami i niekoniecz
nie daleko od miejsc swego za
mieszkania.

Przełomową zmianą 
w historii opieki zdrowot
nej stało się też rozpoczęcie 
i sfinalizowanie procesów 
restrukturyzacji szpitali! 
Choć niezależni eksperci 
zalecają cierpliwe oczeki
wanie na ich rezultaty 
i przewidują pojawienie się 
pomyślnych skutków do
piero po 2-4 latach, to zaj
mując się rocznymi plana
mi finansowymi trzeba s 
o restrukturyzacji parnię- | 
tać. S

Poprawiła się kondycja finan- “ 
sowa Wojewódzkiego Szpitala 
Zespolonego w Lesznie. W 2005 
roku zadłużona lecznica zacią
gnęła kredyt komercyjny w wy
sokości 12 min zł, który został 
poręczony przez samorząd wo
jewództwa. Od IV kwarta
łu 2006 r. szpital spłaca kredyt 
w ratach po 111 tys. zł mie
sięcznie. Szpitale podległe sa
morządowi województwa nale
żą do najmniej zadłużonych 
w kraju.

W Wojewódzkim Szpitalu 
Zespolonym w Koninie skom
plikowana sytuacja finansowa 
łączy się z równie skompliko

Wille i  parcela po dawnym Szpitalu Grunwaldzkim zostaną sprzedane. Uzyskane fundusze Szpital Wojewódzki 
przeznaczy na spłatę zaciągniętej pożyczki, a nadwyżka pozostanie w gestii lecznicy.

waną sytuacją budowy leczni
cy. Metryka budowy szpitala 
wskazuje, że trwa ona już 
dwadzieścia pięć lat!, a końca 
nie widać...

W Wojewódzkim Szpitalu 
Zespolonym w Kaliszu stale 
trwa analiza sytuacji finanso
wej. Badany jest też stopień 
realizacji przeprowadzonego 
programu restrukturyzacyjne
go. Dla porządku przypomnij- 
my, że lecznicę zespoloną połą

czono z kaliskim Wojewódzkim 
Szpitalem Matki i Dziecka.

Szpital Wojewódzki w Po
znaniu jest jedynym wśród 
czterech lecznic wojewódzkich 
podległych Sejmikowi Woje
wództwa, który na ko
niec 2006 roku nie posiadał 
zobowiązań wymagalnych.

Owszem -  szpital poniósł 
koszty związane z przyłącze
niem dwóch poznańskich szpi
tali (Grunwaldzkiego i Wiel

kopolskiego Centrum Ortope
dii), ale w tym celu z budżetu 
województwa została udzielo
na pożyczka krótkoterminowa 
w wysokości 2,379 tys. zł 
na pokrycie wydatków zwią
zanych z przekształceniem. 
Natomiast stylowe wille i roz
ległą parcelę po dawnym Szpi
talu Grunwaldzkim eksperci 
nieruchomości wycenili 
na ok. 5,5 min zł. Wkrótce od
będzie się przetarg. Zaintere

sowanie nim jest duże. Fun
dusze uzyskane ze sprzedaży 
Szpital Wojewódzki przezna
czy na spłatę zaciągniętej po
życzki, a nadwyżka pozosta
nie w gestii Szpitala.

Pozytywnie rozwija się sy
tuacja w Szpitalu Rehabilita- 
cyjno-Kardiologicznym w Ko
wano wku -  po włączeniu w je
go struktury lecznicy rehabi
litacyjnej w Miłowodach. Szpi
tal się rozwija, a niebagatelne 
znaczenie stymulujące ma za
ciągnięty kredyt komercyjny 
w wysokości 7 min zł, który 
także został poręczony przez 
samorząd województwa.

Na szczegółowe analizy fi
nansowej sytuacji szpitali 
i zakładów opieki zdrowotnej 
w regionie trzeba poczekać 
jeszcze przynajmniej kilka ty
godni. W tym samym czasie 
mamy się dowiedzieć jaka bę
dzie zawartość „koszyka” 
świadczeń zdrowotnych, jakie 
będą kryteria budowy sieci 
szpitali oraz jakie propozycje 
dobrowolnych ubezpieczeń 
przygotowuje się dla pacjen
tów.

Od tych propozycji, które 
w najbliższym czasie ma 
przedstawić rząd zależeć bę
dzie także los wielkopolskiej 
służby zdrowia, ale proble
mów nie ubędzie. Rozwiązań 
przede wszystkim trzeba bę
dzie szukać w regionie i to 
na wszystkich poziomach sa
morządów. (0K.)

Współpraca młodych ratowników
Wielkopolskie Centrum Edukacji Medycznej w Poznaniu gościło w styczniu br. słuchaczy 
i nauczycieli Krajowej Szkoły Ratownictwa Medycznego w Bad Saarów w Brandenburgii.

G
oście z Bad Saarów od
wiedzili wielkopolskie 
placówki, w których do
skonalą swe umiejętności 

przyszli ratownicy. Zwiedzili 
Centrum Powiadamiania Ra
tunkowego w Poznaniu oraz 
zapoznali się funkcjonowa
niem szpitalnego oddziału ra

Wspólne ćwiczenia słuchaczy szkół ratownictwa medycznego Brandenburgii i  Wielkopolski. PodczasXV finału 
Wielkiej Orkiestry Świątecznej na placu Mickiewicza w Poznaniu.

tunkowego w szpitalu 
MSWiA, gdzie odbywają prak
tyki zawodowe i staże słucha
cze Wielkopolskiego Centrum 
Edukacji Medycznej. Zapozna
li się także z przebiegiem 
praktyk młodych ratowników 
organizowanych w ramach 
Krajowego Systemu Ratowni

czo-Gaśniczego we współpra
cy z Komendą Miejską Pań
stwowej Straży Pożarnej 
w Poznaniu.

W trakcie pobytu niemiec
kich ratowników prowadzone 
były wspólne ćwiczenia prak
tyczne z udziałem słuchaczy 
poznańskiego WCEM. Wielko

polscy i niemieccy ratownicy 
wzięli udział w poznańskim fi
nale XV Wielkiej Orkiestry 
Świątecznej Pomocy, organi
zując pokazowe ćwiczenia 
na placu Mickiewicza w Po
znaniu.

Wizyta służyła wymianie 
doświadczeń w zakresie 
kształcenia w zawodzie ratow
nik medyczny na poziomie 
szkół policealnych. Wspólne 
ćwiczenia -  zdaniem wielko
polskich nauczycieli ratownic
twa - potwierdziły, że przyjęte 
przez WCEM standardy edu
kacyjne oraz sposób naucza
nia pozwalają na skuteczną 
współpracę także w zespołach 
międzynarodowych.

W niemieckim prawodaw
stwie brak jest uregulowań 
dotyczących np. zakresu kom
petencji ratowników medycz
nych, a o ich uprawnieniach 
decydują władze poszczegól
nych landów. W tym kontek
ście niemieccy goście wysoko 
ocenili polskie rozwiązania 
i uregulowania prawne oraz 
jasne wskazanie kompetencji 
ratownika medycznego, (na, rj)

Gminy walczą

Jak budować gminne progra
my przeciwdziałania narko
manii - uczą się przedstawi
ciele wielkopolskich gmin. W lu

tym w ramach projektu „Wsparcie 
regionalnych i lokalnych społecz
ności w przeciwdziałaniu narko
manii na poziomie lokalnym" za
kończyły się szkolenia z udziałem 
członków gminnych komisji prze
ciwdziałania uzależnieniom, przed
stawicieli szkół, policji, organizacji 
pozarządowych i związków wyzna
niowych z Chodzieży, Czerwonaka, 
Murowanej Gośliny, Kiszkowa, 
Odolanowa, Ślesina, Żelazkowa, 
Zbąszynia. Zrealizowano ośmio
dniowy cykl szkoleń, podczas któ
rych uczestnicy zapoznali się z no
woczesnymi metodami tworzenia 
gminnych programów przeciw
działania narkomanii w oparciu 
o lokalne sojusze. Grupy, które

Przedstawiciele gmin: Grzegorzew, Golina, Gniezno, Rzgów, Szamo
cin, Swarzędz, Rogoźno zakończyli szkolenia jako jedni z pierwszych

Wielkopolsce.

z narkomanią
przygotują najlepsze programy bę
dą mogły uczestniczyć w wizycie 
studyjnej, organizowanej do jedne
go z krajów Unii Europejskiej.

Celem projektu realizowanego 
przez Fundację Rozwoju Demokra
cji Lokalnej na zlecenie Krajowego 
Biura ds. Przeciwdziałania Narko
manii jest skonstruowanie do koń
ca października 2007 blisko 800 
gminnych programów przeciw
działania narkomanii. Samorządy 
mają ustawowy obowiązek opra
cowania takich programów, a pro
jekt zachęca do budowania w tym 
celu szerokich koalicji społecz
nych.

Projekt jest współfinansowany 
z funduszy Unii Europejskiej w ra
mach programu Transition Facili- 
ty. W Wielkopolsce przeszkolo
nych zostanie 97 trzyosobowych 
ZespOłÓW. (or)

http://www.monitorwielkopolski.com.pl
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Opinie radnych
Nie będę czekać 

aż przyjdzie komornik!
MAJA JANKOWSKA, radna Sejmiku, członkini Rady Społecznej 

Wojewódzkiego Szpitala Zespolonego im. Ludwika Perzyny w Kaliszu:

Pociągi powrotne...
Wznowiono pasażerskie połączenia kolejowe na trasie 

Piła - Wałcz. Samorządowcy planują, by w przyszłości kolej 
regionalna jeździła z Piły do Stargardu Szczecińskiego.

K
iedy we wrześniu 2005 
roku Sejmik podejmował 
decyzję o połączeniu 
dwóch kaliskich szpitali w je

den Wojewódzki Szpital Ze
spolony im. Ludwika Perzyny, 
oczekiwaliśmy sprawnej i sku
tecznej realizacji programu re
strukturyzacyjnego. Opraco
wany przez dyrekcję szpitala 
plan zakładał poprawę sytu
acji finansowej placówki, zni
welowanie zadłużenia oraz do
stosowanie systemu świad
czeń zdrowotnych do potrzeb 
pacjentów. Zgodnie z założe
niami, na skutek wdrożenia 
planowanych działań
rok 2006 miał zakończyć się 
dodatnim wynikiem finanso
wym w wysokości 3,1 min zł 
zysku. Tymczasem przedłożo
na na styczniowym posiedze
niu Rady Społecznej doku
mentacja odsłoniła problemy 
finansowe kaliskiej placówki. 
Zgodnie z przedstawionymi 
przez dyrekcję informacjami, 
w okresie od stycznia do listo
pada 2006 szpital wygenero
wał stratę w wysokości po
nad 6 min zł, z czego po
nad 5,7 min zł stanowiły zobo
wiązania wymagalne.

Co więcej, kwota zobowią
zań wynosi ponad 14 milio
nów. Z kolei, plan finansowy 
szpitala na rok 2007 zakłada, 
iż bieżący rok znów zamknie 
się stratą -  tym razem w wy
sokości 3,9 min zł.

W sprawie pojawia się wie
le pytań, stawianych m.in. 
przez pracowników szpitala 
i innych mieszkańców Kali

Nie lubię nieudolności...
ZBIGNIEW CZERWIŃSKI, wiceprzewodniczący Sejmiku, członek komisji Rodziny, 

Zdrowia i Polityki Społecznej: inicjator działań naprawczych 
w Wojewódzkim Szpitalu Zespolonym w Lesznie w latach 2004 -  2005:

sza. Jaki wpływ na generowa
nie przez placówkę ujemnego 
wyniku finansowego mają wa
runki podpisanych z firmami 
zewnętrznymi umów na do
stawę materiałów i usług? Co 
było faktycznym powodem 
niezrealizowania w II półroczu 
kontraktu z NFZ na kwotę po
nad 2,1 min zł? Jakie są rze
czywiste przyczyny pogłębia
nia się strat na określonych 
oddziałach? Jaki wpływ 
na kondycję placówki ma spo
sób zarządzania szpitalem, 
w tym również specyficzna po
lityka kadrowa? Czy zatrud
nianie w szpitalu radnych Sej
miku, członków rodzin rad
nych Sejmiku oraz rodzin dy
rekcji szpitala można nazwać 
praktykami nepotycznymi?

Zastanawia postawa dyrek
tora Grzelaka, który w kali
skich mediach manipuluje 
faktami sugerując np. iż szpi
tal zachowuje płynność finan
sową, chociaż ma zobowiąza
nia wymagalne, a ujemny wy
nik finansowy uzasadnia 
m.in. znaczną wysokością 
amortyzacji. Dokumentacja fi
nansowa broni się sama, dla
tego też zdziwienie budzą gło
sy poparcia dla dyrekcji ze 
strony mieszkających w Kali
szu wicemarszałka pana Józe
fa Rackiego (PSL) oraz wice
przewodniczącego Kazimierza 
Kościelnego (SLD), którzy ra
zem ze mną zasiadają w Ra
dzie Społecznej szpitala. Czy 
w sprawie kaliskiej placówki 
mamy do czynienia z towarzy
skim psl-owsko-sld-owskim

układem? Znany z lewicowych 
sympatii dyrektor Grzelak ob
jął za czasów wojewódzkiej ko
alicji SLD-PSL-UP kierownic
two połączonego szpitala po
mimo, iż poprzednia prowa
dzona przez niego placówka 
służby zdrowia także genero
wała ujemne wyniki finanso
we, co może prowokować pyta
nie o umiejętności menedżer
skie pana Grzelaka.

Czy czeka nas powtórka 
z roku 2005, ze sprawy Woje
wódzkiego Szpitala Zespolone
go w Lesznie, w którym niego
spodarne działania na granicy 
prawa osób towarzysko powią
zanych z PSL i SLD doprowa
dziły do ponad 30-milionowe- 
go zadłużenia i w efekcie zaję
cia komorniczego w szpitalu?

Trzeba podjąć działania, 
aby ponad 38 tys. przyjmowa
nych rocznie pacjentów i po
nad 1300 pracowników kali
skiego szpitala miało gwaran
cję, iż placówka nie zostanie 
zlikwidowana, ani zablokowa
na przez komornika.

U
stawa o transporcie 
kolejowym precyzuje, 
że organizowanie i do
towanie regionalnych 
kolejowych przewo
zów osób oraz nabywanie kole

jowych pojazdów szynowych, 
należy do zadań własnych sa
morządu województwa. Pod
czas prac nad budżetem Wiel
kopolski na 2007 rok marsza
łek Marek Woźniak wielokrot
nie podkreślał, że jednym 
z priorytetów jest utrzymanie 
wysokiego poziomu wydatków 
na infrastrukturę drogową 
i komunikacyjną, w tym rów
nież inwestycje w kolejowy 
transport pasażerski. Jednym 
z przykładów takich działań 
jest wznowienie połączeń na li
nii Piła -  Wałcz.

Reaktywacja
. Linia kolejowa z Piły do Wałcza 
należy do najstarszych w pół
nocnej Wielkopolsce. Ma dłu
gość ponad 23 km, a na terenie 
Wielkopolski znajduje się 
17,5 km. Stanowi ona część jed
notorowej, niezelektryfikowanej 
linii Piła Północ -  Ulikowo. 
Ogólna jej długość wynosi 
125 km. Pierwsze pociągi 
do Stargardu Szczecińskiego 
wyruszyły stąd w 1881 roku, 
a ruch osobowy na trasie został 
wstrzymany w czerwcu 2000 
roku. Dzięki utrzymywaniu re
gularnych przewozów towaro
wych linia była jednak prze
jezdna, a tory kolejowe i infra
struktura nie uległy degradacji.

Samorządowcy województw zachodniopomorskiego i  wielkopolskiego 
planują wznowienie przewozów pasażerskich koleją regionalną z Prly 
do Stargardu Szczecińskiego.

Piękny, zabytkowy dworzec w Wałczu dawno nie gościł takich tłumów...

Wznowienie ruchu pasażer
skiego to dobra wiadomość dla 
mieszkańców pobliskich miej
scowości, którzy zabiegali 
o przywrócenie komunikacji 
kolejowej od siedmiu lat. 
-  Umowę podpisaliśmy do 30 
czerwca 2007 roku. Utrzyma
nie połączenia jest zależne 
od tego, czy pasażerowie będą 
chcieli tym szynobusem podró
żować -  stwierdził Wojciech 
Jankowiak z Zarządu Woje
wództwa Wielkopolskiego. 
Uruchomiono sześć kursów 
dziennie: trzy w kierunku Piły 
i trzy do Wałcza.

Współpraca samorządów
Po oficjalnym powitaniu na pil
skim dworcu PKP i przecięciu 
wstęgi, goście udali się autobu
sem szynowym do Wałcza, 
gdzie przywitał ich wicemar
szałek województwa zachodnio
pomorskiego Władysław Husej-

ko oraz burmistrz miasta Zdzi
sław Tuderek. Wznowienie 
przewozów było możliwe dzięki 
porozumieniu dwóch samorzą
dów wojewódzkich, które sfi
nansują łączny koszt urucho
mienia linii (475 tys. zł na pół 
roku). 317 tys. zł wyłoży Urząd 
Marszałkowski w Poznaniu, 
a 158 tys. zł -  samorząd woje
wództwa zachodniopomorskie
go-

Samorządowcy podkreślają, 
że trasa z Piły do Wałcza jest 
pierwszym etapem wznowienia 
przewozów pasażerskich na tej 
linii. Planuje się bowiem, że 
w przyszłości kolej regionalna 
będzie kursować z Piły do Star
gardu Szczecińskiego.

Umowa na pół roku
Ponadto 30 stycznia 2007 roku 
władze województwa podpisały 
umowę ze spółką PKP Przewo
zy Regionalne na dofinansowa
nie pasażerskich kolejowych 
przewozów regionalnych 
w Wielkopolsce w pierwszym 
półroczu 2007 roku. Samorząd 
reprezentowali marszałek Ma
rek Woźniak i Wojciech Janko
wiak z Zarządu Województwa, 
a w imieniu PKP umowę pod
pisali Członek Zarządu Marek 
Nitkowski oraz pełnomocnik 
Zarządu Spółki ds. Współpracy 
z Klientami Kluczowymi Ry
szard Cebulski. Samorząd wo
jewództwa wielkopolskiego 
przeznaczył na ten cel 36 min 
zł. (rak)

O
rgan założycielski nie 
może bezczynnie sie
dzieć, kiedy podległy mu 
szpital zadłuża się. (To, że ro

bi tak wielu rektorów uczelni 
medycznych i samorządów 
w innych częściach Polski to 
nie jest dla nas Wielkopolan 
żaden przykład). Jest to dzia
łanie na szkodę pacjentów, 
szpital zadłużony leczy gorzej 
i drożej. Gorzej, bo nie stać go 
na nowoczesny sprzęt, a dro
żej, bo dostawcy doliczają 
do ceny odsetki za zwlokę. 
Szpital kaliski nie radzi sobie 
z restrukturyzacją, trzeba mu 
pomóc, jeżeli dyrektor nie wie 
co zrobić niech zapyta kole

OD REDAKCJI: Podczas sesji Sejmiku, 29 stycznia, marszałek Marek Woźniak zapowiedział, że w kaliskim
szpitalu będzie przeprowadzona kontrola. Do tematu wrócimy w Kolejnym wydaniu Monitora.

gów, którzy takie działania re
strukturyzacyjne przeprowa
dzili lub zwróci się o wsparcie 
do Samorządu Województwa, 
ale niech nie udaje, że jest 
świetnie. Mam nadzieję, że 
Pani Marszałek Pośledniej nie 
zabraknie determinacji w na
prawie sytuacji szpitali. 
W tym zakresie ma poparcie 
PiS. Chcemy, by szpitale wiel
kopolskie były dobrze zarzą
dzane, tylko w dobrze zarzą
dzane szpitale warto inwesto
wać, bo to najlepiej służy pa
cjentom. Kalisz ma wielką 
szansę stać się bardzo silnym 
ośrodkiem medycznym w po
łudniowo-wschodniej Wielko

polsce, liczymy na współpra
cę całego środowiska kaliskie
go w dziele naprawy szpitala. 
Kalisz ma ogromne atuty 
w ręku, nie wolno dopuścić, 
by nieudolność i zła wola pa
raliżowały rozwój ośrodka 
o wielkim potencjale.

Konkurs na najlepsze obiekty turystyki 
na obszarach wiejskich

Departament Rolnictwa i Roz
woju Wsi Urzędu Marszałkowskie
go Województwa Wielkopolskiego 
ogłosił konkurs na najlepsze 
obiekty turystyki na obszarach 
wiejskich. Jego celem jest promo
cja wielkopolskiej wsi, jako miej
sca wypoczynku oraz pokazanie 
mieszkańcom terenów rolniczych, 
alternatywnych sposobów zarob
kowania.

Uczestników konkursu mogą 
zgłaszać wójtowie, burmistrzowie 
miast i gmin, starostowie, organi
zacje agroturystyczne i turystycz
ne, Wielkopolska Izba Rolnicza, 
Wielkopolski Ośrodek Doradztwa

Rolniczego, związki branżowe rol
ników, organizacje społeczno- za
wodowe rolników, Lokalne Grupy 
Działania programu LEADER. 
Zgłoszeń nie mogą składać sami 
gestorzy i właściciele obiektów.

Konkurs ten w naszym regionie 
odbywa się po raz pierwszy, ale 
organizatorzy zapewniają, że będą 
kolejne edycje. Zwycięzcy otrzy
mają okolicznościowe certyfikaty, 
wsparcie promocyjne i nagrody 
pieniężne: za I miejsce 5 tysięcy 
złotych, za II miejsce 3 tysiące zło
tych za III miejsce -  2 tysiące zło
tych. Ocenie zostaną poddane go
spodarstwa agroturystyczne,

obiekty noclegowe do 20 miejsc 
nieprowadzące produkcji rolniczej 
oraz inne obiekty turystyczne 
na terenach wiejskich np. o cha
rakterze terapeutycznym, eduka
cyjnym, rekreacyjnym, nieprowa
dzące bazy noclegowej.

Bliższe informacje znajdują się 
na stronie internetowej Urzędu 
Marszałkowskiego www.wielko- 
polska.mw.gov.pl. Wypełnione ar
kusze zgłoszenia wraz z oświad
czeniem właściciela proponowa
nego obiektu, zawierające jego 
zgodę na udział w konkursie, 
przyjmowane będą do 30 kwietnia.

(od)

http://www.monitorwielkopolski.com.pl
http://www.wielko-polska.mw.gov.pl
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POMAGAMY
SZKOŁOM

Wojewódzki Ośrodek Ru
chu Drogowego w Pozna
niu, podobnie jak pozo
stałe ośrodki z terenu na
szego województwa, reali
zuje swoje zadania statu
towe związane m.in. 
z propagowaniem bezpie
czeństwa ruchu drogowe
go, ukierunkowane 
na oświatę i profilaktykę 
wśród dzieci przedszkoli 
i szkół podstawowych 
oraz młodzieży szkół g im 
nazjalnych.
Pomagamy przy organiza
cji miasteczek ruchu dro 
gowego, ponadto przeka
zujemy szkołom zestawy 
komputerowe z przezna
czeniem do pracowni w y
chowania komunikacyjne
go.
W spółpracując bezpo
średnio z policją rozdaje- 
my w szkołach tysiące ko
lorowych odblasków i w y
dawnictw edukacyjnych.
W trosce o bezpieczeń- 

• stwo naszych dzieci i m ło 
dzieży, Marek Wożniak 

_ -  Marszałek Województwa 
‘ W ielkopolskiego, pełniący 

jednocześnie funkcję 
Przewodniczącego W oje
wódzkiej Rady Bezpie
czeństwa Ruchu Drogo
wego, we współpracy 
z podległym i WORD-ami, 
zamierza w bieżącym roku 
zintensyfikować działal
ność oświatową i p ro filak
tyczną w zakresie bezpie
czeństwa ruchu drogowe
go, co będzie wiązało się 
między innym i ze zwięk
szonymi nakładami finan
sowym i na zakup stosow 
nych pomocy (kom pute
rów, rowerów, znaków 
drogowych, itp.) do reali
zacji tych działań.
W związku z prowadzony
mi pracami nad tegorocz
nym planem wydatków 
w ielkopolskich WORD-ów 
ponawiamy apel do szkół 
podstawowych i g im na
zjów z terenu W ielkopol
ski z prośbą o przesyłanie 
inform acji na temat cało
kształtu działalności pla
cówki w zakresie edukacji 
bezpieczeństwa ruchu 
drogowego.
Pisząc o swoich dotych
czasowych sukcesach 
i planach na przyszłość, 
możecie Państwo w n io 
skować o pomoc przy za
kupie sprzętu kom putero
wego, będącego niezbęd
nym elementem wyposa
żenia nowoczesnej pra
cowni wychowania kom u
nikacyjnego, czy organiza
cji miasteczka ruchu dro 
gowego.
Serdecznie zapraszamy 
do współpracy. 
Korespondencję prosimy 
kierować na adres:

Wojewódzki Ośrodek 
Ruchu Drogowego 
Sekretarz Wojewódzkiej 
Rady BRD 
ul. Wilczak 53 
61-623 Poznań

WOJEWÓDZKA RADA BEZPIECZEŃSTWA RUCHU DROGOWEGO W POZNANIU
www.word.poznan.pl/wrbrd

WOJEWÓDZKA RA3A 
BEZPIECZEŃSTWA 
RUCHU DROGOWEGO 
WPOZNAKItl

POZNAŃ
WOJEWÓDZKI OŚRODEK 
RUCHU DROGOWEGO

Dla dobra wspólnego...
Wojewódzki Ośrodek Ruchu Drogowego w Poznaniu i pozostałe wielkopolskie WORD-y realizują zadania oświatowe 

i profilaktyczne związane z bezpieczeństwem ruchu drogowego.

30 stycznia 2 0 0 7 roku na terenie poznańskiego Ośrodka odbyła się uroczystość przekazania samochodów medycznych i  pojazdu profilaktycznego dla policji, zakupionych z pieniędzy 
wypracowanych przez WORD w Poznaniu.

P
odstawową działal
nością statutową Wo
jewódzkiego Ośrodka 
Ruchu Drogowego 
jest przeprowadzanie 
egzaminów państwowych dla 

kandydatów na kierowców 
w zakresie wszystkich katego
rii prawa jazdy oraz prowa
dzenie kursów dla kierowców 
wykonujących transport dro
gowy w zakresie przewozu 
osób lub rzeczy.

Wojewódzki Ośrodek Ruchu 
Drogowego w Poznaniu, po
dobnie jak pozostałe WORD-y 
z Wielkopolski, podejmuje po
nadto szereg działań na rzecz 
poprawy bezpieczeństwa ru 
chu drogowego i popularyzacji 
przepisów prawa o ruchu dro
gowym - ze szczególnym

pieczeństwa Ruchu Drogowe
go w Poznaniu, która 
-  na mocy ustawy o ruchu 
drogowym -  funkcjonuje 
przy marszałku województwa, 
jako zespół koordynacyjny 
w sprawach bezpieczeństwa 
ruchu drogowego.

30 stycznia 2007 roku 
na terenie poznańskiego 
Ośrodka odbyła się uroczy
stość przekazania samocho
dów medycznych i pojazdu 
profilaktycznego dla policji, 
zakupionych z pieniędzy wy
pracowanych przez WORD 
w Poznaniu. Przekazano rów
nież Wielkopolskiemu Inspek
toratowi Transportu Drogowe
go narkotesty zakupione 
przez Wojewódzkie Ośrodki 
Ruchu Drogowego w Kaliszu,

Wielkopolskiego, jednocześnie 
piastujący funkcję Przewodni
czącego Wojewódzkiej Rady 
BRD, rozpoczęła się od spo
tkania zaproszonych gości 
oraz przedstawicieli mediów. 
Było to okazją do krótkiego 
podsumowania działań podej
mowanych na rzecz poprawy 
bezpieczeństwa ruchu drogo
wego, które głównie charakte
ryzowały się uczestnictwem 
poznańskiego Ośrodka w kil
kudziesięciu konkursach, se
minariach poświęconych te 
matyce BRD. Poznański 
WORD ufundował wiele na
gród dla dzieci, młodzieży, 
a także dla funkcjonariuszy 
policji. Pomógł przy organiza
cji kilku miasteczek ruchu 
drogowego oraz zakupił dla

zrealizowane przez pozostałe 
wielkopolskie WORD-y.

Wojewódzki Ośrodek Ruchu 
Drogowego w Poznaniu, w ra
mach działań na rzecz popra
wy bezpieczeństwa na dro
gach, zakupił pod koniec 2006 
roku pięć samochodów. Dwa 
pojazdy typu wypadkowego 
w pełni- zabudowane i wyposa
żone w nowoczesny sprzęt me
dyczny: nosze z transporte
rem, defibrylator i respirator; 
jedną karetkę otrzymał Samo
dzielny Publiczny Zakład 
Opieki Zdrowotnej -  Szpital 
Powiatowy w Nowym Tomy
ślu, druga trafiła do Rejono
wej Stacji Pogotowia Ratun
kowego w Poznaniu. Dwa po
jazdy medyczne do transportu 
chorych przekazano Szpitalo-

otrzymała Komenda Woje
wódzka Policji w Poznaniu.

-  Ufam, że zakupione pojaz
dy i sprzęt oraz pozostałe zre
alizowane przez WORD dzia
łania oświatowe i profilaktycz
ne -  szczególnie wśród dzieci 
i młodzieży -  przyczynią się 
do poprawy bezpieczeństwa 
w ruchu drogowym oraz 
zwiększenia świadomości 
i promocji bezpiecznego zacho
wania się na drogach -  mówi 
Mariusz Prasek, Dyrektor 
WORD-u w Poznaniu. -  W ro
ku bieżącym zamierzamy zin
tensyfikować pracę oświatową 
i profilaktyczną wśród dzieci 
i młodzieży szkolnej, a także 
-  w ramach możliwości finan
sowych -  wspierać pozostałe 
instytucje, których działalność

uwzględnieniem potrzeb dzie
ci i młodzieży szkolnej oraz 
ratownictwa drogowego. Dzia
łania te są często inicjowane 
przez Wojewódzką Radę Bez-

Koninie, Lesznie, Pile i Po
znaniu.

Uroczystość, której prze
wodniczył pan Marek Woź
niak, Marszałek Województwa

kilku szkół nowoczesne zesta
wy komputerowe do pracowni 
wychowania komunikacyjne
go. Podobne zadania oświato
we i profilaktyczne zostały

wi Wojewódzkiemu w Pozna
niu. Bus profilaktyczny, wypo
sażony w sprzęt komputerowy 
i audiowizualny, służący 
do edukacji komunikacyjnej

statutowa związana jest, mię
dzy innymi, z ratownictwem 
drogowym -  dodaje dyrektor 
WORD-u.

M arek Szykor, WORD Poznań

w o jc w o o iK i csaeo ru 
RUCHU ORCCCWECC

W  ubiegłym roku poznański W ORD był organizatorem i  współorganizatorem kilkudziesięciu konkursów oraz 
seminariów poświęconych tematyce bezpieczeństwa ruchu drogowego.

Aktu  przekazania pojazdów przyszłym użytkownikom dokonał Marsza
łek Marek Woźniak, który przewodniczy Wojewódzkiej Radzie BRD.

http://www.word.poznan.pl/wrbrd
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Bezpieczni w domu 
szkole i na ulicy

Dzieci i młodzież szkolna są bardzo częstymi uczestnikami zdarzeń powodujących zagrożenie utraty zdrowia czy też mienia. 
Wśród tych zdarzeń dominują wypadki drogowe.

Pojazd, zakupiony przez poznański WORD i  przekazany do użytkowania Wydziałowi Ruchu Drogowego KW P  
w Poznaniu, jest wyposażony w pomoce dydaktyczne oraz sprzęt przydatny ao nauczania i  promowania 
bezpieczeństwa na drogach.

J
ednym z przedsięwzięć 
u k ie ru n k o w a n y c h  
na poprawę przedsta
wionej sytuacji jest edu
kacja z zakresu bezpie
czeństwa ruchu drogowego, 

ukierunkowana na kształtowa
nie i utrzymanie właściwych 
postaw i zachowań wszystkich 
uczestników ruchu.

Z doświadczenia wiemy, że 
w przedszkolach, szkołach,

w ramach wszelkiego rodzaju 
zajęć pozaszkolnych na kształ
towanie właściwych zachowań 
użytkowników dróg najczęściej 
brakuje czasu, wiedzy, umiejęt
ności i chęci.

Rozwiązaniem takiej sytuacji 
jest koncepcja wykorzystania 
„busa profilaktycznego”, która 
umożliwi uczestnictwo w poga
dankach edukacyjnych, ak
cjach i imprezach profilaktycz

nych wyspecjalizowanej policyj
nej kadry instruktorskiej. Po
jazd, zakupiony przez poznań
ski WORD i przekazany 
do użytkowania Wydziałowi 
Ruchu Drogowego KWP w Po
znaniu, jest wyposażony w po
moce dydaktyczne oraz sprzęt 
niezbędny do pełnej realizacji 
programu nauczania, wycho
wania i promowania bezpie
czeństwa na drogach.

Ideą „busa profilaktycznego” 
jest edukacja dzieci i młodzieży 
-  polegająca na przygotowaniu 
młodego pokolenia do samo
dzielnego, bezpiecznego, odpo
wiedzialnego i świadomego 
uczestniczenia w ruchu drogo
wym jako pieszy, pasażer i kie
rujący pojazdem. W tym zakre
sie zrealizowane zostaną wy
jazdy do szkół na terenie całe
go województwa, szczególnie 
tych, gdzie nie ma komisaria
tów policji lub policjanci docie
rają bardzo rzadko, ze szczegól
nym uwzględnieniem szkół le
żących przy głównych ciągach 
komunikacyjnych oraz zlokali
zowanych na obszarze, gdzie 
zagrożenie wypadkami jest 
największe.

Do podstawowych zadań re
alizowanych w tym zakresie 
będzie:
•  nauczenie dziecka w jaki 

sposób ma dbać o własne 
bezpieczeństwo na drodze 
i ulicy, jak nie powodować 
zagrożeń na drodze i ich uni
kać,

•  uświadomienie indywidualnej 
odpowiedzialności za bezpie
czeństwo ruchu drogowego,

•  wpajanie respektowania pra
wa.

Jacek Krzyźosiak 

KW Policji w  Poznaniu

„Bus profilaktyczny" to  również szeroko pojęta promocja bez
piecznego zachowania wszystkich uczestników ruchu drogowe
go. W ramach tego zadania „bus profilaktyczny” wykorzystany 
będzie podczas różnego rodzaju zintensyfikowanych działań 
kontrolno-represyjnych, akcji profilaktycznych, festynów i in
nych imprez masowych, w trakcie których obecność służby ru
chu drogowego jest wskazana.
Skuteczność realizacji koncepcji zapewni udział funkcjonariuszy 
WRD KWP w Poznaniu, policjantów odpowiedzialnych za reali
zację zadań profilaktycznych w poszczególnych powiatach, wy
kładowców Ośrodka Szkolenia Policji w Kiekrzu (z zakresu 
udzielania pierwszej pomocy), nauczycieli realizujących zadania 
z zakresu wychowania komunikacyjnego, a także przedstawi
cieli WORD, Żandarmerii Wojskowej, Straży Pożarnej.

Podczas uroczystości w poznańskim WORD inspektorzy W ITD otrzymali do dyspozycji zestaw nowoczesnych 
narkotestów.

Wojewódzki Inspektorat Transportu Drogowego 
w Poznaniu...

... powołany został na pod
stawie ustawy o transporcie 
drogowym z 11 września 2001 
roku. Obecnie posiada główną 
siedzibę w Poznaniu oraz trzy 
oddziały terenowe w Koninie, 
Ostrowie Wlkp. i Pile. W la
tach 2004-2006 na terenie na
szego województwa 28 inspek
torów skontrolowało ponad 42 
tysiące pojazdów wykonujących 
przewozy drogowe osób lub rze
czy, w 11851 przypadkach 
stwierdzono naruszenia, konse
kwencją czego było nałożenie 
kar pieniężnych w wysokości 
ponad 17,5 min zł. W la
tach 2005-2006 inspektorzy 
WITD Poznań dokonali 1428 
kontroli z uwzględnieniem na
cisków na poszczególne osie, 
dopuszczalnych mas oraz wy
miarów. W 87 przypadkach 
stwierdzono, iż pojazdy są nie- 
normatywne i wydano na pod
stawie stosownych przepisów 
decyzje administracyjne 
na kwotę 311.120 zł.

Znaczącym osiągnięciem 
w grudniu 2005 roku było 
przyznanie inspekcji w Pozna
niu certyfikatu jakości 
ISO 9001:2000 w obszarze 
„Prowadzenie działalności sta
tutowej zgodnie z ustawą 
o transporcie drogowym”.

Inspekga Transportu Drogo
wego w Poznaniu realizując 
na co dzień kontrolę i nadzór 
wpływa zasadniczo na poprawę:
1) bezpieczeństwa ruchu dro

gowego,
2) jakości świadczonych usług 

w transporcie drogowym,
3) infrastruktury drogowej,
4) rozwoju ekonomicznego 

i regulację sektora trans
portowego,

5) warunków pracy,
6) ochronę środowiska natu

ralnego,
7) ochronę polskiego rynku 

transportowego. 
Inspektorzy WITD w swej

działalności kontrolnej współ
pracowali z innymi instytucja

mi kontrolnymi, m.in. z Poli
cją, Strażą Pożarną, Państwo
wą Inspekcją Pracy, General
ną Dyrekcją Dróg Krajowych 
i Autostrad.

Narkotesty zakupione przez 
Wojewódzkie Ośrodki Ruchu 
Drogowego z Wielkopolski 
i przekazane Wojewódzkiemu 
Inspektoratowi Transportu 
Drogowego w Poznaniu przy
czynią się z pewnością do po
prawy skuteczności kontroli 
drogowych.

Aleksander Żolędzlow skl 

Zastępca W ielkopolskiego Inspektora  

Transportu Drogowego

Redaguje zespół:
Ryszard Fonżychowski, Woj
ciech Głuszak, Robert Klo
nowski, Jacek Krzyźosiak, 
Piotr Monkiewicz, Marek 
Szykor.
Adres redakcji: WORD, 
61-623 Poznań, ul. Wilczak 
53, teł. 061 829-01-88

http://www.monitorwielkopolski.com.pl
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KANADYJSKI DZIEŃ WSPÓŁPRACY

Klimat do inwestycji
Firmy kanadyjskie chcą inwestować w Wielkopolsce, 
zwłaszcza w takie dziedziny jak transport publiczny, 

ochrona środowiska oraz zaawansowane technologie przemysłowe.

P
rzedstawiciele kilku
dziesięciu firm z Ka
nady i Polski spotka
li się 16 stycznia 
na terenie Międzyna
rodowych Targów Poznań

skich podczas Kanadyjskiego 
Dnia Współpracy Gospodar
czej. Odbywały się prezenta
cje, konferencje i spotkania 
z kanadyjskimi firmami przy
gotowane przez Ambasadę 
Kanady w Polsce przy współ
pracy z Urzędem Marszał
kowskim i MTP.

Silny region
W konferencji poświęconej 

perspektywom współpracy 
i kooperacji przedsiębiorców 
udział wzięli: Ambasador Ka
nady w Polsce David Preston, 
Radca Handlowy Kanady Ro
ger Belanger, wicemarszałek 
województwa Leszek Wojta- 
siak, zastępca prezydenta Po
znania Mirosław Kruszyński 
oraz wicewojewoda wielko
polski Ewa Krzyżanowska- 
-Walaszczyk, a dyskusję po
prowadziła Marzena Koczut, 
Dyrektor Regionalny EDC 
Canada.

Celem seminarium było za
prezentowanie kanadyjskich 
rozwiązań i promowanie 
współpracy w sektorach ochro
ny środowiska, czystej energii, 
zaawansowanych technologii 
oraz transportu publicznego.

Ambasador Kanady David 
Preston podkreślił chęć 
współpracy w  zakresie ochro
ny środowiska, czego najlep
szym przykładem jest projekt

£
w

Generalnym wykonawcę) nowego bloku energetycznego Pątnów II w Zespole Elektowni PAK koło Konina jest 
kanadyjska Spółka SNC Lavalin. Inwestycja posiada najnowocześniejsze urządzenia ochronne, zapewniające 
dotrzymanie najostrzejszych parametrów ekologicznych przewidywanych prawem polskim i  europejskim.
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realizowany wspólnie z elek
trownią w Pątnowie, mający 
na celu obniżenie emisji dwu- 

, tlenku węgla. Zastępca prezy
denta Poznania Mirosław 
Kruszyński i wicemarszałek 
Leszek Wojtasiak zwrócili 
uwagę na stabilną sytuację 
gospodarczą w Wielkopolsce, 
dobre perspektywy rozwoju 
oraz aktywność małych 
i średnich firm.

Ochrona środowiska
-  Zanieczyszczenie środo

wiska jest negatywną konse
kwencją rozwoju gospodar
czego. Można temu jednak 
zapobiegać. Od wielu lat pro
wadzimy działania zmierza
jące do poprawy stanu środo
wiska naturalnego. Powsta- 
ją  programy ochrony powie
trza, zmniejsza się liczba za

Ambasador Kanady w Polsce David Preston podkreślił chęć współpracy 
w zakresie ochrony środowiska. Na zdjęciu podczas konferencjiprasowej 
z udziałem wicemarszałka Leszka Wojtasiaka oraz wiceprezydenta 
Poznania Mirosława Kruszyńskiego.

nieczyszczeń, prowadzony 
jest program segregacji od
padów kierowanych do odzy
sku i recyklingu -  wymienia
ła wicewojewoda wielkopol
ski Ewa Krzyżanowska-Wa- 
laszczyk.

Gdy goście wzięli udział 
w konferencji prasowej, w ku
luarach MTP rozpoczęły się 
indywidualne rozmowy i kon
sultacje między firmami ka
nadyjskimi i polskimi uczest
nikami konferencji. Czas po- 
każe, czy te spotkania przeło
żą się na konkretne inwesty
cje i wspólne projekty.

Transport
I nowe technologie

W przeddzień konferencji 
z Ambasadorem Kanady 
w Polsce Davidem Prestonem 
i Radcą Handlowym Rogerem 
Belangerem spotkał się mar

szałek województwa Marek 
Woźniak. Rozmowa dotyczyła 
m.in. zaawansowanych gałęzi 
przemysłu, takich jak zakłady 
Pratt&Whitney w Kaliszu. 
Omówiono ich funkcjonowa
nie, wpływ na gospodarkę 
Wielkopolski i powiązanie 
technologiczne z innymi po
dobnymi zakładami w kraju.

Goście zwróćili uwagę 
na rozbudowę lotnisk i rozwój 
połączeń lotniczych oraz 
na kanadyjskie doświadczenia 
przy wykorzystaniu firm ze
wnętrznych do zarządzania 
lotniskami. Rozmówcy szcze
gólną uwagę poświęcili nowo
czesnym technologiom przyja
znym środowisku, zwłaszcza 
kanadyjskim doświadczeniom 
związanym z budową i wyko
rzystaniem energii jądrowej 
oraz innych alternatywnych 
źródeł energii przyjaznych 
środowisku. Piotr Ratajczak

Budowlani liderzy z Wielkopolski
\A A e lk o p o ls k a

A g e n c j a

R o z w o j u

Przedsiębiorczości

POŻYCZKI
Dla małych przedsiębiorców i osób chcących 

rozpocząć działalność gospodarczą 
Oprocentowanie 5,94%

Marża 0,0 %
Sam proponujesz sposób zabezpieczenia 

Termin spłaty do 5 lat
Wielkopolska Agencja Rozwoju Przedsiębiorczości 

Poznań ul. Piekary 19 
te l./6 1 /6 5  65 306

Punkty Konsultacyjno -  Pożyczkowe:
Kalisz, ul. Parczewskiego 9a 

Pila, ul. Grunwaldzka 2 
Konin, ul. Margaretkowa 1 
Leszno, Plac Kościuszki 4 

Kolo, ul. Sienkiewicza 21/23 p.24 
Turek, ul. Kaliska 47  
Gniezno, Rynek 10/1

MALI PRZEDSIĘBIORCY -  JESTEŚMY DLA WAS 
www.warp.org.pl

* i ma di.a przedsiębiorczych

P
odczas Targów Budownic
twa „Budma” 2007 wrę
czono nagrody IV edycji 
konkursu „Polski Kupiec Ro

ku 2006” w branży materiały 
budowlane. Konkurs organizu
je Stowarzyszenie im. Eugeniu
sza Kwiatkowskiego w porozu
mieniu z MTP i World Trade 
Center Poznań. Łącznie wpły
nęło 47 wniosków z całego kra
ju, do nagrody nominowano 29, 
a Kapituła nadała 15 tytułów 
„Polski Kupiec Roku 2006” 
w branży materiały budowla
ne. Wśród laureatów znalazły 
się firmy z Wielkopolski: Za
kład Stolarski Brunon Firlej

Polaków, prowadzących jednoosobową 
działalność gospodarczą w kraju jest 
półtora miliona. Niestety, ta liczba jest 
jednak wyrazem nie tylko pozytywnych tren

dów w gospodarce, ale także patologii, gdyż 
duża część osób została zmuszona do zareje
strowania działalności gospodarczej przez 
pracodawców, którzy w ten sposób ograni
czają swoje koszty pracy.
Wojewódzki Urząd Pracy w Poznaniu prze
prowadził badania na temat samozatrudnie
nia wśród bezrobotnych na terenie w oje
wództwa w ie lkopolskiego. Celem tych ba
dań było poznanie na jakich zasadach i w ja
kich dziedzinach podejmują oni własną dzia
łalność gospodarczą, z jakim i zagrożeniami 
i trudnościam i się spotykają. Opracowanie 
W ojewódzkiego Urzędu Pracy w Poznaniu 
dostępne jest w w ersji e lektronicznej

z Brenna k. Leszna, „Kreisel” 
Technika Budowlana sp. z o.o. 
w Poznaniu, „Franspol” sp. 
z o.o. w Koninie, „Winkiel” sp. 
z o.o. w Niepruszewie, ViaCon 
Polska sp. z o.o. w Rydzynie, 
Metalplast -  System sp. z o.o. 
w Obornikach Wlkp.

Laureaci uzyskali prawo 
do korzystania w działaniach 
marketingowych z prawnie za
strzeżonego znaku „Polski Ku
piec Roku 2006”. Nagrody wrę
czyli wicemarszałek wojewódz
twa Krystyna Poślednia, prof. 
Jan Sandorski i minister bu
downictwa Andrzej Aumiller.

Tekst I toto: Zdzisław Nowicki Laureaci z Wielkopolski

Samozatrudnienia blaski i cienie
na stron ie  in ternetow ej: w w w .w up.po- 
znan.pl
Najczęściej podejmowanymi profilami działal
ności gospodarczej były usługi, handel i pro
dukcja. Jednym z głównych powodów, dla któ
rych osoby bezrobotne wskazywały podjęcie 
własnej działalności gospodarczej była możli
wość bezzwrotnego skorzystania ze środków 
Funduszu Pracy. Większość osób, które zdecy
dowały się na tę formę zatrudnienia jest zado
wolonych z podjętej decyzji. Zyskali niezależ
ność i stabilizację finansową, zajmują się tym 
co lubią, a dodatkowo mają satysfakcję, że 
wszystko to osiągają dzięki własnej pracy. Pod
kreślają jednak, że osoby decydujące się 
na prowadzenie takiej działalności muszą liczyć 
się z koniecznością stałego podnoszenia kwa
lifikacji i unowocześnienia swoich firm , gdyż 
konkurencja na rynku jest duża.

Działalność gospodarczą na własny rachunek, 
mogą rozpocząć wszyscy, nie ma bowiem 
konkretnych przeciwwskazań. Jednak uczest
nicy badań prowadzonych przez Wojewódzki 
Urząd Pracy w Poznaniu jednoznacznie pole
cają tę formę zatrudnienia wszystkim, którzy 
są samodzielni, skłonni do podejmowania 
wyzwań i ryzyka, nie boją się trudnych po
czątków i czują się fachowcami w swojej 
dziedzinie.
Wyniki badań mogą być też wskazówką dla 
instytucji działających w obszarze rynku pra
cy i wspierania przedsiębiorczości. Wielu ba
danych podkreśla bowiem trudności i niedo
godności z jakimi spotykali się przy rozpoczę
ciu działalności, szczególnie bariery form al
no-prawne oraz ekonomiczne, trudności 
w wypełnianiu niezbędnych formularzy, do
kumentów i wniosków. (na, wup)

http://www.monitorwielkopolski.com.pl
http://www.warp.org.pl
http://www.wup.po-znan.pl
http://www.wup.po-znan.pl
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Kultura i partnerstwo
Głównym celem programu Kultura 2007 

jest budowa społeczeństwa obywatelskiego...

L
ata 2007-2013 to okres pro
gramowania nie tylko dla 
funduszy strukturalnych, 
lecz także dla wielu nowych 
programów wspólnotowych 
jak np.: 7 Program Ramowy, Ucze

nie się przez całe życie, Europa dla 
obywateli, Młodzież w Akcji. Pro
gramy te są inicjatywami Komisji 
Europejskiej i mają na celu realiza
cję polityki UE. Cechują się między
narodowym charakterem  -  w pro
jektach realizowanych w ich ra 
mach uczestniczą partnerzy z przy
najmniej 3 krajów. Jednym w takich 
programów jest Kultura 2007.

Program Kultura 2007 jest konty
nuacją realizowanego w la
tach 2000-2006 programu K ultu
ra 2000, został on jednak znacznie 
zmieniony: liczba celów jest mniej
sza, a zakres tematyczny większy, 
obejmuje praktycznie całość działań 
UE w sferze kultury. Dlatego za
równo ranga Kultury 2007 jak 
i środki przeznaczone na jej realiza
cję są większe, niż w przypadku po
przedniej edycji programu (obecny 
budżet to 408 min euro, prawie dwa 
razy więcej niż poprzednio -  236,5 
min euro).

Głównym celem programu Kultu
ra 2007 jest budowa społeczeństwa 
obywatelskiego. Wyznacza on rów
nież trzy cele szczegółowe: wspiera
nie transnarodowej mobilności osób 
pracujących w sektorze kultury, za
chęcanie do międzynarodowego 
przepływu dzieł sztuki oraz arty 
stycznych i kulturalnych produktów 
oraz promocję dialogu międzykultu
rowego.

W ramach programu realizowane 
będą projekty w tematycznych ob
szarach wsparcia dla: działań kul
turalnych, organizacji działających 
w sektorze kultury oraz analiz, 
opracowań oraz gromadzenia i roz
powszechniania informacji z dzie
dziny współpracy europejskiej 
w sferze kultury.

Podobnie jak  w poprzednim pro
gramie, w ramach Kultury 2007 re
alizowane będą projekty jednorocz
ne oraz wieloletnie, a także inicja
tywy takie jak  działania specjalne,
Europejskie Stolice K ultury oraz 
przyznawanie nagród w dziedzinie 
kultury.

Odpowiednikiem dawnych pro
jektów wieloletnich będą obecnie 
projekty typu „Cultural Co-opera- 
tion Focal Points”. Powinny być 
one współtworzone przez co naj
mniej 6 operatorów kulturalnych 
pochodzących z 6 państw. Mogą oni 
reprezentować różne dziedziny, ale 
realizując wieloletnie (najczę
ściej 5-letnie) działania w ramach 
projektów, muszą dążyć do osią
gnięcia wspólnego celu. Dofinanso
wanie tego rodzaju projektów nie 
może przekroczyć 50% planowane
go budżetu i być wyższe niż 500 
tys. zł rocznie.

Odpowiednikiem projektów jed
norocznych w poprzedniej edycji 
Kultury będą natom iast projekty „ 
wspierające sektorowe lub multidy- |  
scyplinarne działania kulturalne « 
opierające się na współpracy pomię- 2
dzy operatorami, w szczególności. Program Kultura 2 0 0 7 zachęca do mobilności i  promocji europejskich twórców kultury. 
projekty kreatywne i innowacyjne. Na zdjęciu występ francuskiej grupy Malabar Helios podczas Festiwalu Teatralnego 
Mają one być realizowane przez co „M a lta ” w Poznaniu.

najmniej 4 operatorów kulturalnych 
pochodzących z 3 państw. Dofinan
sowanie unijne nie przekroczy 50% 
planowanego budżetu i wynosić bę
dzie 60-200 tys. euro w ciągu 12 
miesięcy trw ania projektu.

Ponadto, program K ultura 2007 
będzie wspierał tzw. działania spe
cjalne, które mają służyć wzmocnie
niu widoczności działań UE w dzie
dzinie kultury. Aby otrzymać dofi
nansowanie, inicjatywy te będą mu- 
siały spełniać co najmniej 2 z 3 ce
lów programu. Przykładowe działa
nia specjalne to np. nagrody dla ar
tystów w dziedzinie dziedzictwa 
kulturowego i architektury, przyczy
niające się do zwiększenia mobilno
ści i promocji europejskich twórców 
kultury.

Wszystkim jednostkom samorzą
dowym bądź organizacjom zaintere
sowanym współpracą z zagraniczny
mi partnerami w sferze kultury po
lecamy zapoznanie się z serwisem 
Punktu Kontaktowego ds. Kultury: 
http://www.mk.goy.pl/pkk/.

Zapraszamy również do odwie
dzania strony internetowej Biura 
Informacyjnego Województwa Wiel
kopolskiego w Brukseli: www.wiel
kopolska.mw.gov.pl/biww. Publiku
jemy tam  bieżące informacje na te
mat poszukiwania partnerów 
do projektów realizowanych w ra 
mach programów wspólnotowych, 
w tym również Kultury 2007.

Pierwszy nabór projektów do pro
gramu K ultura 2007 zostanie za
kończony 28 lutego 2007 roku.

B iuro In form acyjne  
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PROJEKT WIELKOPOLSKA
Edukacja na rzecz zrównoważonego rozwoju regionu

P
rzedstawiciele władz 
samorządowych i dy
rekcji rolniczych szkół 
średnich z kilku po
wiatów naszego woje
wództwa spotkali się 30 stycz

nia 2007 w poznańskiej „Jowi
cie” na wspólnym seminarium 
Urzędu Marszałkowskiego Wo
jewództwa Wielkopolskiego 
i Projektu WIELKOPOLSKA 
-  „Edukacja dla zrównoważo
nego rozwoju regionu w Wiel- 
kopolsce”.

Tematem obrad była realiza
cja programu szerzenia wiedzy 
i umiejętności oraz postaw 
sprzyjających zrównoważone
mu rozwojowi w regionie.

Zrównoważony rozwój moż
na opisać jako dążenie do za
pewnienia wzrostu wszech
stronnej jakości życia w ra
mach kultur narodowych i re
gionalnych oraz ochrony spo
łeczności lokalnych, sfery pu
blicznej i kulturowej, a także 
środowiska psychicznego

i przyrodniczego człowieka. 
Koncepcja zrównoważonego 
rozwoju podkreśla znaczenie 
lokalnych wartości i potrzeb. 
Tydzień po seminarium miała 
miejsce konferencja końcowa
-  zamykająca dwuletni okres 
(marzec 2005 -  marzec 2007) 
realizacji Projektu.

Polsko-niemiecki Projekt 
WIELKOPOLSKA został wy
różniony przez Niemiecki Ko
mitet ds. UNESCO jako „Ofi
cjalny Projekt Dekady Eduka
cji dla Zrównoważonego Roz
woju ONZ.

Zarówno podczas semina
rium, jak i w trakcie konferen
cji przedstawiono dokonania 
Projektu WIELKOPOLSKA 
oraz plany przyszłych działań 
związanych z propagowaniem 
edukacji dla zrównoważonego 
rozwoju regionu w Wielkopol- 
sce.

Gościem konferencji była 
m.in. prof. Ute Stotlenberg
-  pomysłodawczyni i kierow

niczka Projektu z Uniwersyte
tu  w Lueneburgu (Niemcy). 
Wśród zaproszonych gości i re
ferentów znaleźli się ponadto 
przedstawiciele Fundacji DBU, 
Polskiego Komitetu ds. UNE
SCO, władz poznańskich uczel
ni, samorządu, ludzie nauki 
oraz praktycy współpracujący 
z Projektem.

Pełna nazwa Projektu brzmi: 
Kształcenie nauczycieli w kon
tekście rozwoju regionalnego 
jako projekt zrównoważonego 
rozwoju w Polsce. Istniały trzy 
projekty cząstkowe: 1) Kształ
cenie nauczycieli, 2) Centrum 
Edukacyjne przy gospodar
stwie ekologicznym i 3) Dystry- 
buq'a produktów regionalnych 
i ekologicznych. Zespół prof. 
Bogny Pilarczyk (AE Poznań) 
-  kierowniczki projektu cząst
kowego nr 3 opracował koncep
cję marketingu i dystrybucji 
produktów regionalnych i eko
logicznych.

Kierowany przez prof. Stani

sława Dylaka (UAM) projekt 
cząstkowy nr 1 zrealizował 
wiele inicjatyw z udziałem stu
dentów kierunków pedagogicz
nych, w tym badania ankieto
we konsumentów prowadzone 
przez studentów polskich i nie
mieckich (pisał o tym „Głos 
Wielkopolski” 29 i 31 sierp
nia 2006).

Pod kierunkiem prof. Janiny 
Zbierskiej (AR Poznań) -  kie
rowniczki projektu cząstkowe
go nr 2, zorganizowano szkole
nia dla rolników w zakresie 
rolnictwa ekologicznego, prak
tyki studenckie, seminarium 
naukowe poświęcone ekono
micznym, społecznym i kultu
rowym aspektom rolnictwa 
ekologicznego, założono „ogró
dek starych odmian” składają
cy się z ok. 50 tradycyjnych od
mian jabłoni. W podprojekcie 
tym współpracowały: Zespół 
Szkół Ponadgimnazjalnych 
w Starej Łubiance i niedalekie 
gospodarstwo eko-agrotury-

styczne „Agricola” z Krępska k. 
Piły.

Ważną inicjatywą Projektu 
była polsko-niemiecka konfe
rencja pod hasłem „Tradycja 
i Innowacja -  Rozwój regionu 
i edukacja jako zadania zrów
noważonego rozwoju”, która 
odbyła się w dniach 20-22 
kwietnia 2006 na UAM w Po
znaniu.

Wśród planów na przyszłość 
warto wymienić: sieć ośrodków 
edukacji na rzecz zrównoważo
nego rozwoju w całym regionie. 
Ośrodki te mają powstać 
przy szkołach średnich, a ich 
działalność ma być koordyno
wana i wspierana przez znaj
dujące się w Poznaniu biuro 
i radę naukową.

Inną ciekawą inicjatywą jest 
uruchamiane przez UAM, już 
od października 2007, studium 
podyplomowe „Zrównoważone
go Rozwoju Regionalnego”. 
Studium ma niezwykle atrak
cyjny program zawierający

m.in. ćwiczenia terenowe i od
wiedzanie miejsc ilustrujących 
zasady zrównoważonego roz
woju w regionie. Absolwent ma 
być przygotowany do aplikowa
nia o środki unijne na realiza
cję programów edukacyjnych 
i innowacyjnych.

Uniwersytet planuje także 
uruchomienie uzupełniających 
studiów magisterskich w za
kresie zrównoważonego rozwo
ju i, być może, kolejnego stu
dium dla nauczycieli.

Przy Akademii Rolniczej ma 
powstać Studium Podyplomowe 
„Doradztwo dla Zrównoważone
go Rozwoju Obszarów Wiej
skich” oraz nowy przedmiot po
święcony tej problematyce.

W imieniu partnerów Pro
jektu WIELKOPOLSKA zachę
cam do współpracy. Piotr Warych

*  D r Piotr Warych jest 
pracownikiem naukowym UAM  

i  Projektu WIELKOPOLSKA; 
www.widkopclska-projekt.org,

http://www.monitorwielkopolski.com.pl
http://www.mk.goy.pl/pkk/
http://www.wielkopolska.mw.gov.pl/biww
http://www.wielkopolska.mw.gov.pl/biww
http://www.widkopclska-projekt.org
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KONKURS DLA

Ekologia

T rwa VIII edycja konkursu 
„Działania proekologiczne 
i prokulturowe w ramach 
strategii rozwoju obszarów 

wiejskich” . Konkurs skierowa
ny jest do samorządów gm in
nych, powiatowych oraz pod
m iotów podległych samorzą
dom i służy promowaniu oraz 
popularyzowaniu najciekaw
szych in icja tyw  lokalnych. 
W dotychczasowych edycjach 
wyróżniano m.in. wartościowe 
działania samorządów teryto
rialnych służące aktywizacji 
mieszkańców W ielkopolski, 
podnoszeniu jakości życia ma
łych miast i wsi oraz przyczy
niające się do ochrony dzie
dzictwa we wszystkich obsza-

Więcej czystej energii

„Forum roślin ener
getycznych” organizo
wane podczas Tar

gów Polagra 2007 Agro-Pre- 
miery, zapraszają 23 lutego 
Międzynarodowe Targi Po
znańskie i redakcja miesięcz
nika „Czysta Energia”.

Rośliny energetyczne mogą 
być wykorzystywane w na
szych warunkach klimatycz
nych do produkq'i energii elek
trycznej, cieplnej i biogazu. 
Podczas konferengi będzie mo
wa o możliwościach wsparcia

SAMORZĄDÓW

z kulturą
rach życia społecznego i kultu
ralnego, a także warunków 
przyrodniczych najbliższego 
otoczenia.
Termin zgłaszania projektów 
konkursowych do udziału 
w VIII edycji Konkursu upły
wa z dniem 31 marca 2007 r. 
Regulamin oraz niezbędne 
formularze dostępne są 
na stronie internetowej Urzę
du Marszałkowskiego Woje
wództwa Wielkopolskiego: 
www.umww.pl 
Szczegółowych informacji 
w sprawie konkursu udzielą 
Jan Mielcarek i Karolina 

zuszkiewicz z Departamentu
rodowiska 

tel. 061 655 85 40. w

rozwoju upraw energetycznych 
w Wielkopolsće. Zainteresowa
ni dowiedzą się m.in., jakie ro
śliny są najbardziej predyspo
nowane do uprawy, jaka jest 
ich produktywność i opłacal
ność energetyczna. Prelegenci 
reprezentujący wyspecjalizo
wane agencje państwowe, po
informują jak będzie wyglądał 
system dopłat i jakie warunki 
należy spełnić, aby je otrzy
mać. Początek Forum 23 lute
go, godz. 11.00 w pawilonie 3A 
na terenie MTP. (orj)

Lasy, ludzie 
i gospodarka

Wykorzystanie zasobów leśnych do produkcji energii odnawialnej; łączenie funkcji lasów 
z rekreacją i turystyką; rola lasu w ekosystemie hydrologicznym stepowiejącej Wielkopolski 

- t o  tylko niektóre problemy zawarte w projekcie „Lasy jako źródło zrównoważonego rozwoju
i planowania przestrzennego w Regionie Morza Bałtyckiego -  Las Bałtycki” .

J
ego uczestnicy uczą się 
m.in. jak tworzyć sto
warzyszenia prywat
nych właścicieli lasów; 
jak rozwijać ekologiczne 
funkcje lasu, np. jego zdolność 

do akumulacji dwutlenku wę
gla i tym samym ograniczania 
efektu cieplarnianego. Zadba
ne i mądrze użytkowane lasy 
mogą stać się antidotum 
na wiele problemów współcze
snej cywilizacji...

Projekt realizowany jest w ra
mach inicjatywy wspólnotowej 
INTERREG III B. Bierze w nim 
udział 25 partnerów z państw 
położonych wokół Morza Bałtyc
kiego. Rolę partnera wiodącego 
pełni Zarząd Administracji Re
gionu Vastemorrland ze Szwe
cji. Z Polski w projekcie uczest
niczą: Urząd Marszałkowski 
Województwa Wielkopolskiego, 
Regionalna Dyrekcja Lasów 
Państwowych w Poznaniu oraz 
Związek Gmin Pojezierza Wiel
kopolskiego. Stałym przedstawi
cielem Wielkopolski w Komite
cie Monitorującym jest wicemar
szałek Józef Racki.

-  Realizacja projektu przewi
dziana jest na lata 2006- 2007. 
Praktycznie rozpoczęła się 
w październiku 2006 r., po pod
pisaniu umowy o subwencji 
i Umowy Konsorcjum -  mówi 
dyrektor Departamentu Środo
wiska UMWW Arkadiusz Bło
chowiak, członek Komitetu 
Sterującego. -  Mamy za sobą, 
między innymi, szkolenia z za
kresu zarządzania projektem, 
spotkania z zainteresowanymi 
gminami i powiatami z Wielko
polski, opracowane ankiety 
i przeprowadzone badania 
do raportu z zakresu ochrony 
środowiska leśnego.

Zadbane i  mądrze użytkowane lasy mogą stać się antidotum na wiele problemów współczesnej cywilizacji...

Wśród działań przewidzia
nych na ten rok należy wymie
nić:
•  przygotowanie raportu na te

mat stanu i perspektyw le
śnictwa prywatnego w Polsce 
pod kątem zarządzania tym 
sektorem i poszerzania ko
rzyści dla właścicieli;

•  zakup przenośnego traka, ja
ko narzędzia edukacyjnego 
dla uczniów;

•  przygotowanie, na podstawie 
badań, raportu dotyczącego 
roli łowiectwa w zrównowa
żonej gospodarce leśnej 
(przy okazji zbadanie dotych
czasowych rezultatów rein- 
trodukcji zająca w Wielkopol- 
sce);

•  przegląd lokalnych zasobów

bioenergii z uwzględnieniem 
wykorzystania m.in. resztek 
pozrębowych;

•  przygotowanie projektu lasu 
modelowego na podstawie 
doświadczeń z krajów part
nerskich;

•  ustalenie potrzeb i możliwo
ści w zakresie zalesiania ob
szarów porolnych;
Niedawno delegacja z Wiel

kopolski gościła w Dolnej Sak
sonii, gdzie niemieccy partne
rzy przedstawili swoje do
świadczenia. Podczas pobytu, 
zapoznano się, między innymi, 
z funkcjonowaniem stowarzy
szeń prywatnych właścicieli 
leśnych, możliwościami obrotu 
nową kategorią majątkową 
-  jednostkami pochłaniania

dwutlenku węgla oraz działal
nością niedawno utworzonej 
organizacji kobiet - właścicie
lek lasów prywatnych.

Projekt Las Bałtycki realizo
wany jest głównie ze środków 
Europejskiego Funduszu Roz
woju Regionalnego. Jego budżet 
wynosi 2 273 092 euro. 
Na działania w Wielkopolsće 
przeznaczono 261 000 euro 
(ok. 1 044 000 zł). Od partne
rów żąda się również wkładu 
własnego. Udział finansowy 
Urzędu Marszałkowskiego 
w wysokości 130 500 zł, będzie 
w 70 proc, zrefundowany ze 
środków Wojewódzkiego Fun
duszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej.

Stanisław Nowak

R E K L A M A  -------------------------------
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Pomysły
na Wielkopolską...

Zakończyły się regionalne konferencje projektu „Turystyka -  wspólna sprawa” .
W województwie wielkopolskim w czterech spotkaniach uczestniczyło ponad 400 osób. 

Rezultatem tych prac jest blisko 20 pomysłów na nowoczesne produkty turystyczne.

Europejskie Dni Młodzieży 
w Wielkopolsce

T
urystyka -  wspólna 
sprawa jest najwięk
szym projektem szko
leniowo -  doradczym 
dla branży turystycz
nej w Polsce. Zadanie dofinan

sowane z Europejskiego Fun
duszu Społecznego, realizowa
ne jest na zlecenie Polskiej 
Agencji Rozwoju Przedsiębior
czości. Partnerami w naszym 
regionie są: Wielkopolska Or
ganizacja Turystyczna, Wiel
kopolska Izba Turystyczna 
i Wielkopolska Agencja Roz
woju Przedsiębiorczości, a pa
tronat nad projektem objął 
marszałek województwa Ma
rek Woźniak.

Szkolenia
Polską branżę turystyczną 

charakteryzuje niski poziom 
wykształcenia kadr świadczą
cych usługi oraz brak szerszej 
współpracy regionalnej. Dlate
go PARP przygotowała kom
pleksowy projekt, który ma 
spełnić trzy podstawowe zada
nia: stworzenie, rozwój i pro
mocja markowych produktów 
turystycznych wśród podmio
tów działających na jednym 
obszarze, upowszechnianie 
wiedzy związanej z działalno
ścią turystyczną, a także do
skonalenie znajomości języ
ków obcych. W szkoleniach 
uczestniczy kadra zarządzają
ca i pracownicy przedsię
biorstw turystycznych, jedno
stek samorządu terytorialne
go, organizacji przedsiębior
ców i pracodawców, a także 
organizacji pozarządowych. 
Szkolenia są tylko częściowo 
odpłatne dla uczestników, 
w większej części koszty po
krywane są z EFS.

Przykład z Barcelony
Produkty turystyczne w for

mule sieciowej są formą pro
mocji rynku turystycznego. 
W krajach czerpiących zyski 
głównie z turystyki, taka for
ma usług jest oferowana 
od lat i przyciąga rzesze tury
stów. Przykładem jest Barce

Turystyka konna to jeden z wielkopolskich atutów.

Kazimierz Biskupi koło Konina ( trzy zabytkowe kościoły i  tysiąc la t tra 
dycji) może stać się perłą pątniczego szlaku Gniezno -  Lictień -  Kalisz.

lona, gdzie w 1993 roku po
wstała firma Turisme de Bar
celona. Na ulice wyruszył Tu
rystyczny Autobus, który ob
wozi turystów po najbardziej 
atrakcyjnych rejonach miasta 
i zatrzymuje się w ciekawych 
miejscach. Goście mają do wy
boru kilka tras, a bilet na au
tobus jest jednocześnie pod
stawą do korzystania z wielu 
zniżek, np. w muzeach. Pro
dukt turystyczny cieszy się 
ogromną popularnością, a źró
dłem sukcesu jest współpraca 
firm z władzami miasta. Dzię
ki temu poprawił się wizeru
nek Barcelony i jej infrastruk
tura.

Szansą na wykreowanie sie
ciowych produktów turystycz
nych w Polsce są grupy part
nerskie. Tworzyć je  będą 
przedsiębiorcy, samorządowcy 
i przedstawiciele organizacji 
pozarządowych. W Wielkopol- 
sce powstaje kilkanaście grup, 
które będą promowały regio
nalne produkty turystyczne. 
Produkty zostaną uporządko
wane pod względem marki 
i miejsca, a zawarte w nich

atrakcje będą się uzupełniać 
i tworzyć spójną ofertę.

Pierwsze było Leszno
Grupa partnerska Szlak 

„Leszczyńskie po królewsku”, 
jako pierwsza w regionie pod
pisała porozumienie. Tworzą 
ją  przedstawiciele branży tu 
rystycznej i samorządowcy 
z powiatów leszczyńskiego 
i wolsztyńskiego. Grupa przy
gotowuje produkt turystyczny, 
którego głównymi atrakcjami 
będą pałace, dwory, stadniny 
i ośrodki jeździeckie, znajdu
jące się na terenie obu powia
tów. Ponadto promowane bę
dą atrakcje związane ze spor
tami lotniczymi. Największe 
w Europie lotnisko szybowco
we umożliwi turystom przelo
ty szybowcem i balonem, oraz 
pozwoli zorganizować tem a
tyczne imprezy lotnicze i re
kreacyjne.

„Konwaliowy Szlak Kajako
wy” to druga grupa partner
ska z rejonu Leszna. Przygo
towuje produkt turystyczny 
wykorzystujący walory krajo
brazowe i wypoczynkowe re
gionu jezior przemęckich. Na
zwa szlaku pochodzi od Wy
spy Konwaliowej położonej 
na Jeziorze Radomierskim. 
Trasa szlaku prowadzi przez 
Przemęcki Park Krajobrazo
wy, wodami 20 jezior. Grupę 
partnerską tworzą przedsta
wiciele branży turystycznej 
oraz samorządów z Leszna 
i powiatu leszczyńskiego. In
nym projektem jest „Wielko
polska Podkówka”. Produkt 
ma łączyć przyjemność tury

styki konnej z przejażdżką 
drezynami. Na trasie podróży 
mają znaleźć się najpiękniej
sze zabytki historyczne powia
tów: kościańskiego, gostyń
skiego i rawickiego.

Malta w Poznaniu
Kolejnym pomysłem jest 

„Malta w Poznaniu”. Celem 
członków grupy partnerskiej 
jest przygotowanie komplek
sowej oferty wypoczynku ak
tywnego, skierowanej do sze
rokiego grona odbiorców. Dla 
dzieci i młodzieży przewidzia
na jest propozycja łącząca ta 
kie elementy jak: zwiedzanie 
zoo, przejazd maltanką, czy 
udział w grach sportowo-re
kreacyjnych. Dla turysty biz
nesowego przewidziana jest 
możliwość stworzenia progra
mów integracyjnych dla pra
cowników. Ponadto członko
wie grupy partnerskiej zamie
rzają wzbogacić ofertę impre
zową.

Na pątniczym szlaku
Szansą na ożywienie ruchu 

turystycznego w powiecie ko
nińskim jest sąsiedztwo 
trzech ośrodków pielgrzymko
wych - Gniezna, Lichenia 
i Kalisza. W Licheniu zawią
zały się dwie grupy partner
skie, które wspólnie będą re
alizować dwa projekty: „Li- 
cheńskie ścieżki dla ducha 
i ciała” oraz „Pielgrzymki 
do Maryi i Józefa”. Pierwszy 
z nich to typowy lokalny pro
dukt turystyczny, zakładają
cy wytyczenie i zagospodaro
wanie tras pieszych, rowero
wych, motoryzacyjnych łączą
cych najciekawsze zabytki 
przyrody i kultury w powiecie 
konińskim.

Drugi projekt polegać bę
dzie na opracowaniu trasy 
pielgrzymkowej z Gniezna 
przez Kalisz do Lichenia 
-  miejsc ważnych dla Wielko
polski i polskiego Kościoła. 
Do realizacji przedsięwzięcia 
włączyły się samorządy lokal
ne, gospodarstwa agrotury
styczne, PTTK, Muzeum 
Okręgowe w Gosławicach, 
przewoźnicy, właściciele pen
sjonatów w Licheniu, Nadle
śnictwo Konin, Kopalnia Soli 
w Kłodawie i Kopalnia Węgla 
Brunatnego „Konin”. Uczest
nikami obydwu projektów są 
księża marianie, opiekunowie 
Sanktuarium  Maryjnego 
w Licheniu, jednego z najlicz
niej ddwiedzanych miejsc 
w Wielkopolsce. Każdego ro
ku przybywa tam około 1,5 
min pątników. (rak , r|)

W
ielkopolska będzie 
w tym roku gospoda
rzem Międzynarodo
wych Dni Młodzieży. Uczest

ników za pośrednictwem 
władz regionów partnerskich 
zaprosił przewodniczący Sej
miku Lech Dymarski.

W dniach 29 kwietnia -  6 
maja młodzi ludzie z Nie
miec, Francji, Włoch, U kra
iny, Rosji i Polski uczestni
czyć będą w tegorocznej edy
cji Międzynarodowych Dni 
Młodzieży. Miejscem spotka
nia będzie Ośrodek Integracji 
Europejskiej w Rokosowie.

Głównym przesłaniem spo
tkań jest wymiana doświad
czeń, możliwość poznania 
kultury poszczególnych 
państw, a także możliwość 
zwiedzenia regionu goszczą
cego uczestników. W ciągu 7 
dni, młodzi ludzie zwiedzą 
najciekawsze miejsca Wielko

Międzynarodowe Dni Młodzieży w  ubiegłym roku odbyły się w nie
mieckiej Hesji, a Wielkopolskę reprezentowały uczennice szkół śred
nich, zwyciężczynie konkursu na najlepszą pracę, zachęcającą do zwie
dzenia Wielkopolski -  „Herzlich willkommen in Wielkopolska” .

o i

Radni o sporcie

S
port młodzieżowy 
w Wielkopolsce, działal
ność Wielkopolskiej

Przychodni Sportowo-Lekar- 
skiej oraz Program rozwoju 
bazy obiektów sportowych 
-  to podstawowe tematy, któ
rymi zajmowała się Komisja 
Kultury Fizycznej i Turystyki 
Sejmiku Województwa.

Radni obradowali w sie
dzibie Wielkopolskiego Sto
warzyszenia . Sportowego 
przy ulicy Reymonta w Po
znaniu. Prezes Zarządu 
WSS Stanisław Sikorski 
przedstawił działalność sto
warzyszenia, .informując 
o realizacji zadań powierzo
nych przez samorząd woje
wództwa. Dyrektor Departa
mentu KFiT Tomasz Wiktor 
dodał, że WSS to najważ
niejszy partner Urzędu Mar
szałkowskiego, a adresatami 
pieniędzy są kluby sportowe 
i związki wchodzące w skład 
stowarzyszenia. T. Wiktor 
potwierdził decyzję o przy

polski, spotkają się także 
z władzami samorządu woje
wództwa, wezmą udział 
w imprezach kulturalnych. 
Doskonałą okazją do przybli
żenia młodym Europejczy
kom historii Polski będzie 
również przypadające wów
czas święto 3 Maja. Tradycyj
nie sporą część czasu wypeł
nią zajęcia warsztatowe, pod
czas których uczestnicy spo
tkania będą prezentować hi
storię, kulturę i tradycje swo
jego kraju. Międzynarodowe 
Dni Młodzieży to również do
skonała okazja nauki języ
ków i choć językiem robo
czym będzie angielski, nie za
braknie możliwości rozmów 
po rosyjsku czy włosku. 
Uczniowie ostatnich klas 
szkół średnich, a także stu 
denci to tradycyjnie już osoby 
uczestniczące w tej imprezie.

m

znaniu ponad 4,15 min zł 
z budżetu województwa 
na zadania w zakresie spor
towego szkolenia dzieci 
i młodzieży, w tym na zakup 
dresów dla reprezentacji na
szego regionu.

Dyrektor Biura WSS Bo
gusław Wolwowicz omówił 
ustawy i akty prawne doty
czące sportu, a także kwe
stie funkcjonowania w Wiel
kopolsce szkół mistrzostwa 
sportowego. Radni Kazi
mierz Kościelny i Rafał Żela- 
nowski zgłosili uwagi doty
czące finansowania sportu 
przez samorządy lokalne, 
a zwłaszcza małe gminy 
z niewielkim budżetem. 
Przewodniczący komisji 
KFiT Marian Poślednik pod
sumowując dyskusję zapew
nił, że wszelkie propozycje 
i postulaty (w tym także fi
nansowe) będą rozpatrywa
ne na kolejnych posiedze
niach.

(rak)
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Dedykowane Pani Krystynie...
Kiedy zaglądamy czasem do magazynu kostiu
mów i czytamy na tatkach przyszytych do su
kien czy marynarek nazwiska nieżyjących już 
Kolegów i Koleżanek, którzy grali w tych ko
stiumach wspaniałe postacie -  ogarnia nas 
wzruszenie... Albo gdy dotykamy rekwizytów 
dobrze pamietanycn z przedstawień: kadyce- 
usza Stańczyka, którego grat Wojciech Stan- 
dełło, czy rękawic bokserskich Raja Jakubowi
cza z Opery Kozła.

Kiedy na próbie wznowieniowej dzień 
po śmierci Pani Krystyny, a w przeddzień wy
jazdu na festiwal do Malagi rekwizyt, z którym 

rata Krystyna Feldman -  chusta sw. Weroni- 
:i leżał na stoliku osamotniony, czuliśmy, że 

nie wrzucimy go do kosza w rekwizytorni. Pa
weł Binkowski wziął go do ręki i zaimprowizo
wał etiudę o nieobecności Pani Krystyny-We- 
roniki. Ta etiuda weszła do przedstawienia.

Później w Maladze, starym zwyczajem skła
dałem na ręce naszych Najstarszych Aktorek 
podziękowania dla całego Zespołu za jego trud 
i złapałem sie na tym, że szukam wzrokiem Pa
ni Krystyny, bo ją również -  tak jak Sławę Kwa
śniewską i Irenę Grzonkę -  całowałem w rękę. 
Te nadzwycząj długie stojące owacje dedyko
wałem w duszy Pani Krystynie.

Janusz Wiśniewski

Nai
„Faust” bez barier
początku lutego Zespól Teatru Nowego wy- 

I stąpił ze spektaklem Faust w inscenizacji 
tJanusza Wiśniewskiego na międzynarodo

wym festiwalu: Festival de Teatro de Malaga w Hisz
panii. Festiwal ten nie jest konkursem. Organizato
rzy zapraszają do udziału w nim najważniejszych 
twórców z całego świata. Tym razem wystąpiły zna
komite zespoły z Hiszpanii, Wielkiej Brytanii, Nie
miec, Francji, Włoch, Szwajcarii i Argentyny. Teatr 
Nowy z Poznania gościł w Maladze jako jedyny Teatr 
z Polski. Przedstawienie artystów z Poznania zosta
ło gorąco przyjęte przez festiwalową publiczność 
i prasę. Oto niektóre opinie:

■  Wzbudzający największą ciekawość widzów spektakl te
gorocznego Festiwalu. Ta inscenizacja Fausta sięga do naj
głębszego przesłania dramatu. e i M undo, 2 112007

■  Porywające widowisko ze wspaniałą choreografią
i efektami specjalnymi pokazuje fascynujący świat rozpięty 
między sacrum a profanum.
Niezwykły polski Faust pokazuje wizję Europy ogarniętej 
obsesją zachłanności. La Opinlón de M alaga, 2  II 2 0 0 7

■  Nieludzko ironiczna, niesamowicie kreatywna plastycz
nie wizja Fausta połączona z pracą aktorską tak doskonałą, 
że nawet nie zauważamy bariery językowej, s u r , 5 1 1 2 0 0 7

■  Jedna ze znakomitszych inscenizacji Fausta w  hi
storii teatru. M alaga Hoy, 2  II 2 0 0 7

„Straszny dwór”  w Teatrze Wielkim w Poznaniu, od lewej: Rafał Korpik -  Zbigniew, Adam Szerszeń 
-  Miecznik, Sylwester Kostecki -  Stefan.

Muzyczna epopeja w Operze

W„Fauście”  granym w Hiszpanii zabrakło niestety postaci Weroniki, której grała Krystyna Feldman. 
Lubianej, od ponad półwiecza zwiejzanej z poznańskimi scenami Aktorkę, pożegnaliśmy 29  stycznia w Alei 
Zasłużonych Cmentarza na Miłostowie w Poznaniu.

S
traszny dwór Stanisława 
Moniuszki znowu może
my oglądać na scenie Te
atru Wielkiego w Poznaniu. 

Gorąco oklaskiwana, ósma już 
premiera tego dzieła w histo
rii opery poznańskiej odbyła 
się 9 lutego.

„Straszny dwór”, do którego 
libretto napisał warszawski po
eta Jan Chęciński, nazywany 
nie bez racji „muzyczną epopeją 
narodową”, pokazuje najbardziej 
wartościowe i głęboko zakorze
nione w polskiej tradycji wzorce 
ludzkich charakterów i postaw. 
Zaliczany jest pod względem 
muzycznym do najbardziej war
tościowych dzieł Moniuszki. 
Świetna konstrukcja scen, urok 
pięknych arii sprawiły, że wiele 
jego fragmentów weszło na sta
łe do skarbnicy polskiej kultuiy.

Akcja opery rozgrywa się w Pol
sce w I połowie XVIII wieku. 
Bracia Stefan i Zbigniew, wraca
jąc do domu po zwycięskiej wy
prawie wojennej, składają „ślu
by kawalerskie”; pozostając 
w bezżennym stanie, chcą być 
zawsze gotowymi na wezwanie 
Ojczyzny. Ich stryjenka -  Cze- 
śnikowa zamierza jednak ze- 
swatać obu braci z wybranymi 
przez siebie pannami. Tymcza
sem młodzieńcy wybierają się 
w odwiedziny do starego przyja
ciela rodziny -  Miecznika z Ka
linowa, ojca dwóch pięknych 
dziewcząt. Cześnikowa obawia
jąc się o powodzenie swych ma
trymonialnych projektów, odwo
dzi ich od zamiaru podróży, mó
wiąc im, że dwór w Kalinowie 
jest przeklęty. Bracia nie słucha
ją przestróg i...

Któż nie zna arii Miecznika 
z II aktu, słynnej arii z III aktu: 
Skołuby Ten zegar stary i Stefa
na Cisza dokoła, noc jasna, czy
ste niebo, czy słynnego Mazura 
kończącego całą operę. No, mo
że jedynie najmłodsza młodzież 
szkolna. To także dla niej to 
przedstawienie.

Poznańską inscenizację sami 
twórcy określili jako „realistycz
ną”, a krytyka nie szczędzi po
chwał dla solidności artystycznej 
całego przedsięwzięcia. Zreali
zowali je: Emil Wesołowski -  re
żyseria i choreografia, Janusz 
Sosnowski -  dekoracje, Magda
lena Tesławska -  kostiumy, Pa
weł Przytocki -  dyrygent, Bog
dan Paprocki -  konsultant arty
styczny. Wykonawcy: soliści, 
chór i balet Teatru Wielkiego 
w Poznaniu. (rfl

Dziennikarskie laury...
Organizowane od kilku lat konkursy fotograficzne i dziennikarskie o Na
grodę Marszałka Województwa cieszą się dużym zainteresowaniem zarów
no profesjonalistów, jak i amatorów.
Wiodącym motywem jest Wielkopolska -  jej przyroda, zabytki, ale przede 

szystkim ludzie. Nadesłane zdjęcia oraz teksty -  potwierdzają doskonałą 
niejetność dostrzegania, rejestrowania, ale również analizowania rzeczy- 
stosci i

wszystkim I 
umieje
wistosci przez twórców.
W konkursie fotograficznym I
recki, a wyróżnienia -  Jacek Kordus i Marek Lapis. I nagrodę w kat. „wy
darzenia" zdobył Piotr Jasiczek, a wyróżnienia otrzymali Artur Magdziarz 
i Łukasz Cynalewski. Karol Budziński odebrał I nagrodę w kat. „środowi
sko”, wyróżnienie -  Krystyna Konieczna i Maciej Pachowicz.
W konkursie dziennikarskim wyróżnienie w kat. „telewizja” otrzymali Ro
bert Kuciński -  Telewizja TeleTop Kalisz i Bogna Nowakowska -  Telewizja 
Polska S A. Oddział w Poznaniu. Sylwia Jaśko -  Radio Centrum Kalisz 
zdobyła I nagrodę w kat. „radio” , gdzie wyróżniono ponadto Wojciecha 
Chmielewskiego z Radia Merkury Poznań i Jacka Butlewskiego z Katolic
kiego Radia Emaus Poznań. Anna Gauza z Gazety Jarocińskiej wygra
ła I nagrodę w „kat. prasa” , a wyróżnienia odebrali: Ewa Obrębowska-Pia- 
secka -  Gazeta Wyborcza (obecnie „Głos Wielkopolski” ), Portal interneto
wy tuTej. pl oraz Marek Zaradniak z „Głosu Wielkopolskiego” . (or)

I nagrodę w kat. „ludzie" odebrał Mariusz Fo- 
I i Marek Lapis. I

W  imieniu marszałka M arka Woźniaka laureatom konkursu gratu
lowała i  wręczyła nagrody wicemarszałek Krystyna Poślednia.

Jan Zemełka (Zemelius)
z Konina

W
Koninie i Kaliszu trwa
ją obchody Roku Jana 
Zemełki (1539 
-1607) wybitnego le
karza, doktora medy

cyny i filozofii Uniwersytetu w Padwie 
oraz jednego z fundatorów i odnowi
cieli Uniwersytetu Jagiellońskiego. 
Tę niezwykłą i wielce zasłużoną, tak
że dla Wielkopolski, postać posta
nowiły przypomnieć samorządy 
obydwu miast, a organizacją obcho
dów 400-lecia śmierci wybitnego le
karza i humanisty zajęły się bibliote
ki miejskie Konina i Kalisza. 
Zaplanowano wystawy archiwaliów, 
lekcje biblioteczne, sesje naukowe, 
wykłady, konwersatoria, konkursy, 
rajdy turystyczne oraz liczne publi
kacje. W organizację Roku Jana Ze
mełki włączyły się marszałkowskie 
muzea okręgowe w Koninie oraz 
Kaliszu, Archiwum Państwowe 
w Poznaniu, Oddział w Koninie,
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wyższe uczelnie obydwu miast oraz 
Uniwersytet Jagielloński.

Sylwetkę i wybitne dokonania Ja
na Zemełki (Zemeliusa) w zwięzłym, 
ale niezwykle rzetelnym biogramie 
przypomniał koniński lekarz Janusz 
Sobczyński. Książkę wydano w ubie
głym roku staraniem Miejskiej Bi
blioteki Publicznej w Koninie i Urzę
du Miasta. O jej naukowe opracowa
nie zadbali Jerzy Lojko i Krzysztof 
Gorczyca. Książka jest rezultatem 
wielu lat żmudnej kwerendy archi
walnej. Porządkuje dotychczasową 
wiedzą o doktorze Zemeliusie, wy
bitnej postaci polskiego Renesansu, 
ujawnia wiele nieznanych szczegó
łów z jego życia i dokonań. Jest do
skonałym przyczynkiem do dziejów 
Konina, Kalisza, Koła, z którymi Ze
mełka był związany.

-Książka jest rodzajem długu, 
spłaconego Zemełce za to, że zo
stał... zapomniany -  mówi Janusz 
Sobczyński. -  Wprawdzie pamięta 
się o nim w Krakowie, gdzie dla 
Uniwersytetu Jagiellońskiego 
ufundował dwie katedry: botaniki le
karskiej i anatomii, pamięta w Kali
szu, gdzie pięciokrotnie wybierany 
był burmistrzem. W pamięci miesz
kańców Konina przetrwał Zemełka 
jedynie w nazewnictwie: mamy 
„dom Zemełki” (pierwszy murowa
ny dom w Koninie); jest „kaplica 
Zemełki” przy kościele świętego

Bartłomieja i jest „osiedle Zemełki". 
O samym doktorze Janie wiedzieli 
niewiele. Tymczasem Zemełka naj
prawdopodobniej urodził się w Ko
ninie; jego ojciec był sołtysem Ku
rowa. A ponieważ była to postać 
medycznego formatu europejskie
go, dobrze by było nie tylko wyraź
nie zaznaczyć na mapie miasta 
wszystko, co jest z nim związane, 
a także na przykład Wojewódzki 
Szpital Zespolony w Koninie nazwać 
jego imieniem...

W kamienicy przy placu Wolno
ści w Koninie zwanej Domem Ze
mełki mieści się Powiatowy Ośro
dek Dokumentacji Geodezyjnej 
i Kartograficznej oraz koniński od
dział Wielkopolskiego Biura Geode
zji i Terenów Rolnych, które jest jed
nostką podległą Urzędu Marszał
kowskiego. W styczniu tego roku 
decyzją Zarządu Województwa w 60 
procentach współwłaścicielem 
obiektu został powiat koniński.
W zamian za przekazanie współwła
sności Starostwo Konińskie zamie
rza przeznaczyć na remont zabyt
ku 800 tysięcy złotych.

Zemełka zmarł bezdzietnie w Ko
ninie w grudniu 1607 roku i został 
pochowany w podziemiach kaplicy 
przy tamtejszym kościele św. Bar
tłomieja, którą sam ufundował.
Do Konina przybył pod koniec życia 
z Kalisza, gdzie osiedlił się po stu

diach w Krakowie i włoskiej Padwie. 
Zgromadzoną pracą i ekonomicz
nym talentem wielką fortunę J. Ze
mełka przeznaczył na kształcenie 
młodzieży. Fundował m.in. stypen
dia dla synów mieszczańskich z Ko
nina, Kota i Kalisza studiujących 
w Krakowie i wspierał studia zagra
niczne Wielkopolan, wspomagał 
szkolnictwo parafialne w rodzinnym 
mieście, fundował biblioteki. Znany 
jest jako lekarz i społecznik, ufundo
wał także dwie katedry medyczne 
dla Uniwersytetu w Krakowie, a cały 
swój pozostały majątek przekazał 
na potrzeby Konina. To z niego 
przez blisko 200 lat po śmierci dok
tora utrzymywało się kolegium 
mansjonarskie znajdujące się w tzw. 
Domu Zemełki, które było nie tylko 
ośrodkiem edukacyjnym, ale anima
torem życia religijnego, społeczne
go i gospodarczego promieniują
cym na rozległą okolicę.

Ryszard Jatoszyński

http://www.monitorwielkopolski.com.pl
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Z PRAC SEJMIKU

O radach społecznych i środowisku
Szósta sesja Sejmiku Województwa Wielkopolskiego należała do najkrótszych. Kilkanaście uchwał radni przegłosowali większością głosów, 

a żarliwszą dyskusję wywołała informacja o stanie środowiska na obszarze województwa za 2005 rok.

R
adni przyjęli infor
mację wicemarszał
ka Józefa Rackiego 
o rozłożeniach 
na raty, odrocze
niach terminów płatności 

i umorzeniach wierzytelności 
Terenowego Funduszu Ochro
ny Gruntów Rolnych w 2006 
r., przegłosowali plan pracy 
komisji Sejmiku na 2007 r. 
oraz poprawki do budżetu wo
jewództwa na 2007 r.

Plany i zm iany...
Dokonali również zmian 

w radach społecznych placó
wek służby zdrowia. -  Otrzy
maliśmy wnioski od wojewody 
i chcemy je zatwierdzić, by nie 
przedłużać procedur -  wyja
śniła Krystyna Poślednia z Za
rządu Województwa. Przedsta
wicielem wojewody w Radzie 
Społecznej Rejonowej Stacji 
Pogotowia Ratunkowego w Po
znaniu została Anna Herfort. 
Katarzyna Fryza weszła 
do RS Szpitala Wojewódzkiego 
w Koninie. Do Rady Wlkp. 
Specjalistycznego Szpitala 
Chorób Płuc i Gruźlicy im. W. 
Biegańskiego w Chodzieży po
wołano Ewę Walkowiak. 
W skład RS Wojewódzkiego 
Zakładu Opieki Psychiatrycz
nej w Sokołówce weszła Doro
ta  Jankowska, a K atarzy
na Huczek -  do Rady Wielko
polskiego Oddziału NFZ.

W związku z rezygnacją 
przewodniczącego Marka Ha- 
liniaka z uczestnictwa w pra
cach Rady Nadzorczej Woje
wódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Poznaniu, radni po
wołali na jego miejsce Tymo
teusza Jacynę-Onyszkiewicza. 

Sejmik określił kryteria

Dokończenie ze  s trony 1

Kopalnie nie są pewne kon
cesji na nowe odkrywki, a prze
cież mają zapewnić byt koniń
skiej energetyce do 2050 roku. 
Powodem jest ich nie najlepsza 
kondycja ekonomiczna i obawy 
społeczne związane z oddziały
waniem na środowisko.

Tb z kolei budzi troskę o roz
wój i konkurencyjność koniń
skich elektrowni. Z koń
cem 2007 roku bowiem urucho
miony zostanie nowoczesny 
blok energetyczny Pątnów II ko
ło Konina. Równolegle trwają 
przygotowania do modernizacji 
Pątnowa I. Chociaż reguły eko
nomiczne wymuszają konsolida
cję elektrowni i kopalń, to roz
wiązań nie widać. W nieodległej 
perspektywie, bo według para
metrów ekologicznych w 2018 
roku, a według technicznych 
około 2023 zamknięta zostanie 
elektrownia Adamów w Turku. 
W Kopalni Konin już trwa pro

Radni powołali TymoteuszaJacynę-Onyszkiewicza do Rady Nadzorczej WFOŚiG i  dokonali zmian w radach społecznych zakładów opieki zdrowotnej.

ustalania dla samorządów po
wiatowych kwot środków 
Funduszu Pracy na finanso
wanie programów na rzecz 
promocji zatrudnienia, łago
dzenia skutków bezrobocia 
i aktywizacji zawodowej oraz 
finansowanie innych zadań. 
Radni dysponowali danymi: 
stopą bezrobocia, udziałem 
osób będących w szczególnej 
sytuacji na rynku pracy oraz 
wskaźnikiem efektywności re
alizowanych usług.

Raport o środowisku...
Hanna G runt z Wielkopol

skiego Wojewódzkiego Inspek
toratu  Ochrony Środowiska 
przedstawiła raport o stanie 
środowiska na obszarze woje
wództwa w 2005 r. -  Zanie
czyszczenie powietrza, po
nadnormatywny hałas uliczny 
wywołujący choroby układu 
słuchowego i nerwowego (ba
dania na autostradzie A2 wy
kazały przekroczenia, podob
nie jak  wentylatory sklepowe 
i urządzenia klimatyzacyjne 
umieszczone w części miesz
kalnej podwórza), monitoring 
wód powierzchniowych wska

Region z energią
gram dobrowolnych odejść. A co 
będzie za 15 -  20 lat po za
mknięciu elektrowni Adamów 
i likwidacji odkrywek w okoli
cach Turku? -  pytali uczestnicy 
konferencji.

Nowych kierunków rozwoju 
gospodarki w Wielkopolsce 
Wschodniej należy szukać już 
dzisiaj -  mówili parlam enta
rzyści, samorządowcy oraz 
przedstawiciele branży i ener
getyki.

Radny Sejmiku, Arkadiusz 
Chmielewski, jeden z inicjato
rów konferencji uważa, że go
spodarka subregionu konińskie
go to kolos stojący „na jednej no
dze”, który wymaga mądrego 
podparcia regionalnymi i lokal
nymi inicjatywami warunkują
cymi aktywizację gospodarczą 
i wielokierunkowy rozwój.

Dotychczasowe fundamen
ty stabilności lokalnego ryn
ku pracy ulegają zachwianiu. 
Chcemy wyprzedzić konse
kwencje tego procesu w sferze

zał wody o niezadowalającej ja 
kości, badanie ujęć rzeki War
ty, wód śródlądowych oraz mo
nitoring jezior pokazały, że wo
da nie spełnia wymagań, a po
szczególne param etry nie od
powiadają normom -  wymie
niała H anna Grunt. Działal
ność kontrolna WIOŚ pokazu
je, że przyczyną zaniedbań 
w zakresie ochrony środowiska 
jest niewystarczająca świado
mość ekologiczna właścicieli 
małych firm, słaba znajomość 
przepisów (wynikająca również 
z częstych zmian i rozbieżnych 
interpretacji), brak osób odpo
wiedzialnych za tą  materię 
w mniejszych zakładach, ni
skie nakłady na ochronę środo
wiska oraz wysokie koszty 
uzyskiwania pozwoleń na ko
rzystanie ze środowiska.

. . .  i dyskusja
Piotr Waśko mówił o amery

kańskich firmach produkują
cych trzodę chlewną, które 
ignorują przepisy ochrony śro
dowiska (wylewanie na pola 
gnojownicy) i przypomniał 
sprawę nielegalnego przywozu 
na tereny Wielkopolski niebez

społecznej, zmieniając kierun
ki kształcenia i przygotowa
nia zawodowego, pobudzając 
indywidualną przedsiębior
czość, tworząc w arunki dla 
nowych inwestycji -  mówili 
przedstawiciele starostw  
w Koninie i Turku.

O wzajemne zrozumienie 
potrzeb i wspólne szukanie 
rozwiązań służących rozwojo
wi lokalnemu i regionalnemu 
apelował do samorządowców 
i przedstawicieli przemysłu 
senator Marek Waszkowiak.

-  Te problemy są w Wielko
polsce właściwie zidentyfiko
wane -  mówił Wojciech Janko- 
wiak z Zarządu Województwa, 
ale trudno im przeciwdziałać 
w ramach instrumentów, któ
rymi obecnie dysponuje re
gion. Dopóki nie nastąpią 
zmiany, najważniejszą rolę 
spełniają w tym zakresie sa
morządy gminne i ppwiatowe. 
Powiat koniński jako alterna
tywę dla sektora energetycz-

piecznych odpadów z Niemiec. 
Zbigniew Ajchler pochwalił 
profesjonalnie przygotowany 
raport WIOŚ dodając, że trze
ba działać rozsądnie, bo każdy 
zakład można „zdusić” przepi
sami. Elżbieta Streker-Dem- 
bińska pytała o efekty kontroli 
prowadzonych przez Departa
ment Środowiska UM, a wice
przewodniczący Sejmiku Zbi
gniew Czerwiński wspomniał 
o przekroczeniu norm pyło
wych przy ul. Dąbrowskiego 
i Polanki w Poznaniu. Jaro
sław Wujkowski komentując 
walkę z nadmiernym hałasem 
stwierdził, że pieniądze wyda
wane są na badania, ale braku
je konkretnych działań. Rafał 
Zelanowski dodał, że pomiary 
hałasu (Kępno, Ostrzeszów, Ja 
rocin) dają mieszkańcom argu
ment w walce o budowę obwod
nicy. Odpowiadając radnym 
H anna Grunt podkreśliła, że 
w Polsce brakuje ustawy „odo- 
rowej”. Polskie firmy wypadły 
w raporcie zdecydowanie gorzej 
niż amerykańskie, a gnojowni- 
ca i obornik weszły do ustawy 
o nawozach i WIOŚ nie ma 
uprawnień do ich kontroli (po
dobnie jak nie może zatrzymy

Konferencję w Tuliszkowie zwołano z inicjatywy radnych Sejmiku.

nego wybrał turystykę, a tur- 
kowski źródła energii odna
wialnej. Zarząd Województwa 
jest otwarty na dyskusje 
nad nowymi celami rozwojo
wymi subregionu -  mówił W. 
Jankowiak.

Dyskusja dotyczyła szerokie
go spektrum zagadnień. O no
wych programach kształcenio
wych, problemach doradztwa 
zawodowego i nauczycielskie
go w kontekście sygnalizowa

wać transportu odpadów 
na drodze). W przypadku go
spodarki odpadami, 12 spraw 
skierowano do prokuratury 
z uwagi na naruszenie przepi
sów kodeksu karnego.

Z raportu WIOS wynikają 
także pozytywne wnioski, 
gdyż w porównaniu z 2004 r., 
rok później zaobserwowano 
poprawę w zakresie: składo
w ania odpadów (to efekt 
zwiększonej liczby kontroli 
i nowych przepisów), branży 
paliwowej (nowoczesne insta
lacje i systematyczny monito
ring wpływu na wody pod
ziemne), podmiotach prowa
dzących stacje demontażu po
jazdów (nowe przepisy), oraz 
gospodarce ściekowej i gospo
darowaniu odpadami komu
nalnymi przez gminy (segre
gacja odpadów). Zaniedbania 
i naruszenia norm ochrony 
środowiska występują nadal 
w rolnictwie, zwłaszcza w fer
mach hodowlanych (nieprawi
dłowa gospodarka odpadami, 
brak pozwoleń), a także 
w branży odlewniczej i jed
nostkach prowadzących dzia
łalność w zakresie zbierania 
i transportu odpadów.

nych problemów mówiła kura
tor oświaty Lucyna Białek Cie
ślak i przewodniczący Komisji 
Edukacji i Nauki Sejmiku, 
radny Andrzej Grzeszczak. 
O rychłą naprawę systemu ak
tywizacji bezrobotnych apelo
wał wiceprzewodniczący Sej
miku Zbigniew Czerwiński.

Samorządowcy z Krzymo
wa, Kleczewa i Kazimierza Bi
skupiego wskazywali przykła
dy lokalnych inicjatyw rozwo

Zapytania i interpelacje

Maja Janowska zgłosiła ko
lejne zastrzeżenia do działal
ności szpitala w Kaliszu, doty
czące m.in. konkursu na kie
rownika szpitalnej apteki oraz 
błędów w protokołach Rady 
Sppłecznej. Wątpliwości rad- 
nej Jankowskiej i Macieja Wi
śniewskiego dotyczące przeka
zania radnym Sejmiku 
na okres kadencji służbowych 
laptopów, wyjaśnił dyrektor 
D epartam entu Prawnego 
Kontroli i Kadr UM Mirosław 
Maniecki.

Maciej Orzechowski pytał 
o wycofanie niektórych pocią
gów relacji Ostrów Wlkp. 
-  Leszno i Leszno -  Ostrów 
Wlkp., tłum acząc, że miesz
kańcy są zaskoczeni tą  zmia
ną, bo wcześniej dojeżdżali ni
mi do pracy lub szkoły. Elż
bieta Barys apelowała o zmia
nę przepisów dotyczących 
mieszkań stanowiących wła
sność sam orządu wojewódz
tw a (także przy ośrodkach 
zdrowia), co ułatwiłoby ich 
sprzedaż.

Maciej Dąbrowski mówił 
o potrzebie przyspieszenia 
działań w sprawie ochrony Je
zior Powidzkiego Parku Krajo
brazowego i prosił o zajęcie 
przez Zarząd Województwa 
stanowiska w sprawie alimen
tacji naturalnych zbiorników 
wodami pochodzącymi z od
wodnienia odkrywek KWB 
„Konin”. Piotr Waśko pytał na
tomiast o wysokość nakładów 
na utrzymanie 1 km drogi wo
jewódzkiej, bo Rejon Dróg 
w Czarnkowie odpowiada 
za 400 km dróg, Rejon Dróg 
w Szamotułach za 260 km, 
a przekazywane im pieniądze 
są takie same. (rr)

jowych i apelowali o wsparcie 
władz regionu w ich rozwija
niu.

Przewodniczący powiatu ko
nińskiego Andrzej Nowak 
i Ryszard Bartosik, starosta 
turecki zaapelowali do rad 
nych województwa o kontynu
owanie podobnych spotkań 
i konsultacji, bo jak podkreśla
no, sytuacja jest dynamiczna 
i wymaga stałej aktywności 
i konsolidacji samorządów, (d)
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